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درباره مرگ برجام
به تازگی ویدئویی از »جو بایدن« رئیس جمهور آمریکا 
منتشر شــده که وی در آن از مرگ توافق برجام سخن 
می گوید؛ با این حال به این نکته نیز اشــاره می کند که 
به هزاران دلیل قادر نیســت این مساله را به صراحت و 
در قالب سیاست رسمی ایالات متحده آمریکا اعلام کند. 
»جان کربی« ســخنگوی وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( 
و »رابرت مالی« )نماینده ویژه دولت آمریکا در مســاله 
ایران و مذاکرات هسته ای وین( نیز در موضع گیری های 
جداگانه ای تاکید کرده اند که توافق برجام و احیای آن در 
اولویت دولت آمریکا نیست. در این رابطه حتی رابرت مالی 
مدعی شده که ایران پیشتر بار ها به توافقی که مورد اجماع 
و موافقت تمامی طرف ها بوده پشت کرده و فرصت ها را در 

این رابطه سوزانده است. با این...

گفتگو با مهدی کریمی تهیه کننده آژانس شیشه ای؛

حرف های سانسور شده  سینما، هیجانی در کف خیابان پخش شد
تهیه کننده »آژانس شیشه ای« با مرور برخی مشکلاتی که حین 
ساخت این فیلم وجود داشت، معتقد اســت:   بخش زیادی از 
حرف ها و دغدغه هایی که فیلمسازهای اندیشمند دنبالش بودند 
تا فیلم آن را بسازند و جامعه را مطلع کنند به دلیل آنکه جلوی 
آن ها گرفته شــد الان به شکل هیجانی و کاذب در کف خیابان 
پخش شده است. مهدی کریمی که تهیه کنندگی فیلم »آژانس 
شیشــه ای«، »رنگ خــدا«، »پاداش«، »روبــان قرمز« و »مهر 
مادری« را هم در کارنامه خود دارد در گفت وگویی با ایسنا به بیان 

نقطه نظرات خود در این زمینه پرداخت.
* چرا پس از »آژانس شیشــه ای« که از شاخص ترین 
فیلم های سینما با تمی سیاسی در دو دهه  اخیر بوده، 
تحمل نقد سیاسی و اجتماعی در فیلم ها کاهش پیدا کرده 
و آیا نبود چنین نقدهایی اثراتی در وضعیت امروز جامعه 

گذاشته است؟
 به نظرم دلیل ساخته نشــدن این نوع فیلم ها بیشتر بخاطر 
کم تحملی و تنگ نظری در حوزه های تصمیم گیری است. وقتی 
از نظر ادبی، ارزشی و محتوایی به سینما توجه نکنیم شرایط به 
ســمت سرگرمی انحراف پیدا می کند و مسیر آن آثاری که به 
تضارب فکری برمی گردد یا در دسته سینمای اندیشه ای و صاحب 
حرف می گنجد، تنگ می شود. در سه، چهار دهه گذشته وقتی 
ســینما تجربیات متفاوتی را عرضه می کرد، هم از نظر جذب 
مخاطب موفق بود و هم از نظر توسعه و رشد جریان فیلمسازی. 
سینما در کنار دیگر مقوله های فرهنگی در ارتباط با انتقال پیام 

و برقراری ارتباط با مخاطب و جهان یک نمونه کامل تر اســت. 
الان اگر آثار تولید شده در دنیا را نگاه کنیم، متوجه می شویم که 
فیلم های تاثیرگذار زیادی هستند که در عین نقد، باعث باورپذیری 
بیشتر نسبت به جریان های سیاسی می شوند اما وقتی این مسیر 
را به دلایل سلیقه ای تنگ می کنیم شرایط دیگری ایجاد می شود. 
»آژانس شیشه ای« هم می توانست سرنوشتی را که الان دارد، 
نداشــته باشد مثلا دچار ممیزی می شد یا آن را ابتر می کردند 
تا حرف و کلامی نداشته باشد و به نوعی خروجی فیلم خنثی 
باشد.  بخش زیادی از آن حرف ها و گفت وگوها و دغدغه ها که در 
حوزه های نظری، فیلمسازهای اندیشمند دنبالش بودند تا فیلم آن 
را بسازند و جامعه را مطلع کنند به دلیل آنکه جلوی آن ها گرفته 
شد الان به شکل هیجانی و کاذب در کف خیابان پخش شده 
است. اگر ما در آن گفت وگوی فرهنگی باعث رشد فکری مخاطب 
شده بودیم الان او به راحتی بازی نمی خورد و مسیر خود را با یک 
هیجان کاذب تغییر نمی داد. طبیعی است وقتی به محصولات 
فرهنگی در حوزه کتاب، فیلم یا تلویزیون نگاه می کنیم آنجایی 
که پیشگیری یا زودتر اطلاع رسانی کردیم آسیب های کمتری به 

جریان اجتماعی و حاکمیتی وارد شد.  
* مثل آنچه در این چند ماه در حوزه رسانه ای اتفاق افتاد.
بله، همین طور است. خطرات این ها اثر عمیقی دارد. بر فرض 
مثال اگر در حوزه اعتقادی طوری رفتار کنیم که نســل جدید 
یا فرزند خودمان آگاهانه به باورهای دینی پایبند نشود با یک 
تحریک ساده فکر می کند الان وقت جدایی است، وقت لجاجت 

و اعتراضی است که حتی خودش هم ممکن است نداند برای چه 
آن را مطرح می کند. در ادوار مختلف، سینمای پیشرو - یعنی 
آن سینمایی که فیلمســازش صاحب تفکر است و به شکل 
باورپذیری اثر تولید می شود و می تواند در نگاه فکری جامعه جا 
پیدا کند-، همیشه بهترین ارمغان را برای آرامش جامعه داشته 
است. متاسفانه برخی با دلسوزی های بی مورد و نگاه های سلیقه ای 
آسیب هایی به این بدنه وارد نموده اند. مصداقش همین است که 
مگر چند فیلم سیاسی باید ساخته شود که امکان نمایش پیدا 
نکند تا بعد دیگر فیلمی از این دســت ساخته نشود؟ این روند 
سبب شد که سینما به سمت تولیدات زودبازده برود و ما هم، 
چنان هیجان زده از ورود پول های آن چنانی استقبال می کنیم که 
بعدا دیگر نمی توانیم آن را جمع کنیم؛ پول های آن چنانی مثل 
همین جریان نقدینگی در جامعه سرگردان است و هر جا منفعتی 
باشد به همان سمت، شیب پیدا می کند؛ یک زمانی سمت بازار 
سکه می رود و یک زمان سمت تولید فرهنگی. این پول به دنبال 
سود است نه اثرگذاری یا تعالی جامعه. من در این بخش نمی گویم 
که نباید باشد، بلکه می گویم باید متعادل باشد یعنی الان تناسب 
پیکره تولیدات سینمایی ایران را که نگاه کنیم می بینیم کارهای 
»نان داغ کباب داغ« بخش اعظمی از تولیدات سینمایی را درگیر 
کرده است. این  محصولات زیاد می شوند چون منافع زودبازده 
دارند و بخش اعظمــی از امکانات عرضه را هم در اختیار خود 
می گیرند و مستقیم اثر سطحی نگری خود را در جامعه می گذارند. 
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دادســتان کل کشــور، ضمن اشــاره 
به وضعیت پرونده بابــک زنجانی، در 
مورد شکایت خانواده مهسا امینی نیز 

توضیحاتی ارائه داد.
حجت الاسلام محمد جعفر منتظری 
در خصوص ورود دادســتانی به مسئله 
ســاختمان های نا ایمن گفت: دستگاه 
قضائی به صورت مستقیم وظیفه ایمنی 
سازی ساختمان ها را ندارد اگر تخلفی 
صورت گرفت باید این تخلف بلافاصله 

به دستگاه قضا اعلام شود.
وی افزود در کلانشــهری مثل تهران 
که ساختمان های بلند ساخته می شود 
امکان ورود از نظر کارشناسی از سوی 
قوه قضائیه وجود ندارد، دستگاه قضائی 
در حیطــه حقوق عامه نظــارت عامه 
دارد و جایی که تخلف اعلام می شود، 
قوه قضائیه ورود می کند. اگر دســتگاه 
قضائی تعقیب نکند، آنجا اســت که ما 

باید پاسخگو باشیم.
دادستان کل کشور در خصوص گزارش 
برخی نهادها در رابطه با ساختمان های 
ناایمن گفت: دادســتان تهــران اعلام 
کــرده که ســاختمان های زیــادی را 
شناسایی کردیم و نظارت کلی بر عهده 
دادســتان ها و دستگاه قضائی است اما 
ایمن ســازی ها بر عهده دستگاه های 
مربوطه است جایی که خطر باشد قوه 
قضائیه ورود کرده و نمونه هایی را داریم.

دادســتان کل کشور در خصوص ورود 
دادســتانی به موضوع تــرک فعل ها 
گفت: نظــارت بر وظیفه دســتگاه ها 
بر عهده ســازمان بازرســی کل کشور 
اســت، تذکرات لازم را بدهد و مراتب 
را به مدیران عالی اعلام کند و ســپس 
به دادســتان ها حســب قانون ارجاع 
می دهند. به صورت مصداقی اگر گفته 
شــود که دادســتانی به موضوع ترک 
فعل ها بــی اهمیت بــوده، قطعاً ورود 

می کنیم.
وی ادامه داد: جاهایی که مقامات نسبت 
بــه تکالیف خود کوتاهــی می کنند و 
خساراتی از این باب متوجه مردم است 

را مردم و ضابطین اعلام کنند.
دادستان کل کشور در خصوص آخرین 
وضعیت پرونده بابک زنجانی گفت: آنچه 
مورد اهتمام دولت بود این بود که اموال 
باید به بیت المال برگردد و فرصت هایی 
که داده شده برای همین مسئله بوده 
چرا که برخــی از امــوال در خارج از 
کشور بوده است. پیشرفت های خوبی 
برای بازگرداندن اموال صورت گرفته و 

بخشی از آن برگشته است .
وی با بیــان اینکه مقدار قابل قبولی از 
اموال برگشته است گفت: پس از اینکه 
اموال بازگشت تصمیم مقتضی در رابطه 

با اجرای احکام صورت می گیرد.
 خانواده مهسا امینی شکایتی از نظام 

پزشکی داشتند
دادستان کل کشور در خصوص پرونده 
مهسا امینی گفت خانواده وی شکایتی 
از نظام پزشــکی داشتند که به هیأت 
پزشــکی ارجاع شده و این هیأت هنوز 

نظر خود را اعلام نکرده است.
منتظری در خصوص احیای حقوق عامه 
گفت: سال های سال به دلایلی اقدامی 
در این رابطه برداشــته نشــد و غفلت 
کردیم. به لحاظ تکالیف دادستانی، این 
مهم در دستور کار قرار گرفت. پس از 

بررســی های ابتدایی دیدیم که قانون 
مشخصی در این رابطه نداشتیم.

وی ادامه داد: بررســی شــد مبنی بر 
اینکه اگر قرار باشد قانونی نوشته شود 
زمانبر است بنابراین دستورالعملی در 
ایــن رابطه تدوین و ابلاغ شــد. با این 
حال این گام اول اســت و سپس قرار 
شد دادستان ها مکلف شوند که به این 

موضوع ورود کنند.
دادســتان کل کشــور ادامــه داد از 
دســتگاه های مختلف و مراکز علمی و 
دانشگاهی درخواســت کردیم نظرات 
خود را اعلام کننــد. گروهی را مکلف 
کردیم کــه لایحه قانونی جامعی را در 
رابطه با حقوق عامه تهیه کنند که این 
لایحه تهیه شده و امیدواریم با تصویب 
در مجلس و دولت، خلاقانونی رفع شود. 
۲۰ عنوان و ۱۰۳ مصداق حقوق عامه 
به دادســتان های کل کشور ابلاغ شده 

است.
وی در خصوص ۲۰ عنوان احصا شده 
گفت: حقــوق عامه در امــور بانکی و 
اقتصادی، مدیریت شــهری، آموزش و 
تربیت بدنی، بهداشــت، دارو و درمان، 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، دسترسی 
آزاد به اطلاعات، ایمنی و اســتاندارد، 

صنایع، معادن، خانواده، اطفال و جوانان 
جوانی جمعیت سلامت اداری، فرهنگ 
عمومی کار و تأمین اجتماعی و حمایت 
از حقوق مصرف کننده، محیط زیست، 
اداری اســتخدامی، امنیــت عمومی و 
انفال اراضی  انسانی،  اجتماعی کرامت 
ملی، دامپزشــکی، وزارت نیرو بحران 
کشــور از مصادیقی است که استخراج 
کردیم و ۱۰۳ مصــداق را نیز تعریف 

کردیم.
دادستان کل کشور در خصوص ضمانت 
اجرایی بخشــنامه حقوق عامه گفت: 
دستگاه های مجری و دستگاه هایی که 
مکلف به اجرا هستند اگر جرم انگاری 
در رابطه با ترک فعل شــأن انجام شود 
قوه قضائیــه ورود می کند در غیر این 
صورت باید این تــرک فعل ها گزارش 

شود تا رسیدگی شود.
وی افزود: ترک فعل هــا در قانون هم 
تعریف نشــده و متناســب با هر ترک 
فعلی مجازات تعیین نشده و به نوعی 
ناقص است و دستگاه ها باید به تکالیف 

خود عمل کنند.
دادســتان کل کشور در پاسخ به سوال 
خبرنگار مهر مبنی بر اینکه اخیراً نقل 
قولی از شما اعلام شده مبنی بر اینکه 
قرار است به زودی در رابطه با وضعیت 
حجاب، اتفاقاتی در کشور رخ دهد در 
صورت تأییــد چه اتفاقات و چه زمانی 
اجرا می شود، گفت: حجاب حکم الهی 
و واجب شرعی است و به گونه ای است 
که آیات متعددی داریم که به زن های 
مسلمان تکلیف شده که حجاب خود 
را حفظ کنند. یک عده ای قائل هستند 
که حجاب امری شخصی است و شما 
نمی توانید فــردی را موظف کنید به 
اینکه حجاب را رعایت کند این نوعی 
فرار از مســئله اســت به این معنا که 
مســئله حجاب دو بعد دارد، یک بعد 

شخصی و یک بعد اجتماعی دارد.
وی افزود: بعد شــخصی این است که 
نمی شــود یک زن را در حوزه شخصی 
ملزم به حجاب گــرد. جایی که حریم 

خصوصی است الزامی به رعایت حجاب 
نیســت هیچ کس حق ندارد به حریم 
شخصی افراد ورود کند چرا حجاب را 

رعایت نکردید.
 در قانون حجاب در انظار عمومی الزامی 

است
دادستان کل کشــور تصریح کرد: بعد 
دوم اجتماعی اســت و وقتی قریب به 
اتفاق جمعیت مسلمان و پایبند موازین 
شرعی هستند باید قوانین الهی رعایت 
شــود. یک زن مســلمان مجاز نیست 
رعایــت حجاب نکنــد و در قانون هم 
حجاب در انظار عمومی الزامی اســت. 
قانون وقتی رعایت حجاب را در مجامع 
عمومی الزامی کــرده اینجا نمی توان 

گفت امری شخصی است.
وی ادامــه داد: وقتی در منظر عمومی 

است و آن زن مســلمان است قوانین 
الهی ملزم کرده و اگر فردی مســلمان 
نباشــد باید به احتــرام قانون تصویب 
شده رعایت کرده و کشف حجاب نکند. 
در چند ماه اخیر شــاهد بودیم یکی از 
برنامه هایی که در دستور کار دشمن بود 
شکستن خطوط قرمز بود که از جمله 
آن مســئله حجاب بود. دســتگاه های 
مختلف روی این مسئله تبلیغ کردند 
که حجاب را بردارید وقتی در ملأ عام 
کشف حجاب شده قطعاً جرم است اما 
باید به لحاظ اعتقادی و فرهنگی روی 
این مسئله کار شود. بنابراین معتقدیم 
قبل از برخورد قضائی و قانونی بسیاری 
از کســانی که حریم شــرعی را در امر 
حجاب رعایت نمی کنند ناشی از عدم 
اطلاع و بی توجهی به دستورات شرع 
مقدس اســلام و اینکه یک امر قانونی 

است.
منتظری با بیــان اینکه بی حجابی ها 
ممکن است منجر به آسیب هایی شود، 
گفت: اینها ممکن اســت متوجه خود 
خانم ها شــود و درخواســت ما از اهل 
رسانه و دستگاه های فرهنگی این است 
که فرهنگ ارتقای اعتقادی و توجه به 
آسیب هایی که ممکن است از این ناحیه 

متوجه خانم ها شود کار کنند.
دادستان کل کشور ادامه داد: تعداد قابل 
توجهی از کسانی که حجاب را رعایت 
نمی کنند غفلت دارند و شــاید عده ای 
هم به خاطر نفوذ و برنامه های دشمن 
رعایت نکنند ممکن است حتی برخی 
به صورت سازمان دهی شده حجاب را 

در جامعه مورد خدشه قرار دهند.
وی افــزود: انتظار ما از دســتگاه های 
فرهنگی این اســت که اهمیت و نقش 
حجاب را برای خانم ها تشریح کنند. اگر 
شرع مقدس حجاب را الزامی کرده برای 
ایمن بودن از آسیب است. اگر مطالعه 
عالمانه و جامعی به فرهنگ غرب داشته 
باشیم می بینیم بر اساس ولنگاری ها چه 
آسیب هایی متوجه جامعه می شود. آمار 
و ارقام که از کشورهای غربی می رسد 
بیانگر این اســت که چیزی جز آسیب 

متوجه آنها نیست .
منتظری اظهار داشــت: بــرای حفظ 
سلامت ایمنی خود و خانواده حجاب را 
رعایت کنند و کشف حجاب نکند اگر به 
مرحله ای برسد که جرم مشهود باشد، 
دســتگاه های مربوطه به وظایف خود 

عمل می کنند.

در خصوص پرونده مهسا امینی، خانواده وی شکایتی از 
نظام پزشکی داشتند که به هیأت پزشکی ارجاع شده 

و این هیأت هنوز نظر خود را اعلام نکرده است

,,

نماینده مجلس: اگر جای کابینه دولت بودم استعفا می دادم
ســید کاظم موســوی در جلسه علنی روز 
یکشــنبه در تذکری گفت: کشور ما جزو 
کشورهای ثروتمند دنیا از نظر منابع گاز، نفت، 
پتروشیمی و انسانی است پس چرا ارزش پول 
ملی ما در جهان تحقیر می شود؟ مگر تورم 
چیزی جز کاهش ارزش پول ملی است؟ وی 

توضیح داد: ارزش پول ملی نشــان دهنده 
وضعیت و اعتبار اقتصادی است. دشمنان  ما 
با هدف قرار دادن ارزش پول ملی به دنبال 
کاهش قدرت حضورمان در بازارهای جهانی 
هستند؛ در چنین شرایطی ارزش پول ملی به 
دلیل وضعیت بازار ارز در دو هفته اخیر بیش 

از ۳۳ درصد کاهش پیدا کرده که در شأن و 
صلاح مردم ایران نیست. ارز به میزان کافی 
وجود دارد اما نبود مدیریت درست و بعضا 
بی توجهی ها مقدمات بروز این وضعت شده 
است؛ باید  بانک مرکزی به عنوان متولی و 

مسئول مستقیم پاسخگو باشد.

نماینده مجلس: »جوان فریب خورده« 
را هم باید اعدام کرد

محمدتقی نقدعلی نماینده مجلس گفت: 
از اعــدام جوانی که فریب خورده ولیکن 
جرم مرتکب شده و حکم شرعی و قانونی 

او اعدام است گریزی نداریم.
اما به هیچ وجه خشنود نیستیم و آن را 
مبارک نمی دانیم،هرچند برخی رسانه ها با 

جعل خبر چنین مطلبی را به ما نسبت می دهند.
آیا وقت آن نرســیده کــه چهار نفر از انگل هایــی که در فضای 
اقتصادی خون مردم را در شیشه می کنند در ملأ عام و در اسرع 

وقت به دار مجازات بیاویزیم؟
این اســکنجبین رونق و فروش نفت و دیپلماســی اقتصادی با 
همســایگان را زهر بی تدبیری و عدم قاطعیت به کام مردم تلخ 

کرده است.

نماینده تهران: قدرت پول ملی کشور 
جنگ زده سوریه ۸ برابر از ما بیشتر است

نماینده مردم تهران در مجلس شــورای 
اســلامی گفت: سیاست های ما در حوزه 
ارز غلط اســت و مدیریت صحیح نیز بر 

بازار غیر رسمی ارز وجود ندارد.
شروع دولت سیزدهم قیمت دلار ۲۶ هزار 
تومان و امروز ۳۹ هزار تومان است؛ یعنی 

افزایش قریب به ۵۰ درصد.
قدرت پول ملی کشور جنگ زده سوریه ۸ برابر از ما بیشتر است؛ 

افزایش نرخ ارز را به اغتشاشات و یک ماه اخیر حواله ندهید.
زمان حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی ما فریاد زدیم که مسئله، ارز ۴۲۰۰ 

تومانی نیست بلکه کاهش ارزش پول ملی است.

نماینده مجلس: می گفتند ما رئیس جمهور 
نشدیم که دلار بشود 5 هزار تومان

سیدغنی نظری عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی گفت: می گفتند 
خدا را شکر که ما رئیس جمهور نشدیم 

که دلار بشود ۵ هزار تومان.
آقای صالح آبادی و آقای رئیس جمهوری 
الان دلار شده ۴۰ هزار تومان و روز به روز 

پول مردم دود می شود و به هوا می رود.
در این خصوص تیم اقتصادی دولت که تیمی نا هماهنگ و فاقد 

فرماندهی مشخص است، باید حتما به مجلس پاسخگو باشند.
متأسفانه هنوز برای مجلس مشخص نیست که فرمانده اقتصادی 

دولت کیست؟

مسئول یادگاری بر دیوار های سفارت 
کیست؟

آغاز ماجــرا به روز ی برمی گردد که ســفیر انگلیس در تهران از 
آنهایی که در پاک کردن شــعار ها از روی دیوار های سفارت این 
کشور همکاری کردند، قدردانی کرده بود. براساس گزارش اعتماد، 
گروهی از کاربران، شــهرداری را به خاطر کوتاهی در پاک کردن 
دیوار نوشته های سفارت به باد انتقاد  گرفتند. سخنگوی شهرداری 
تهران می گوید: بنرهای کنار سفارت انگلیس را ما نصب نکردیم؛ 
ممکن اســت این بنر ها را یک جریان یا نهاد خاصی نصب کرده 
باشد که ما از آن بی اطلاع هستیم. اگر سفیر و سایران کمی صبر 

می کردند، حتما شهرداری خودش این شعار ها را پاک می کرد.

فرشاد مؤمنی: چین به دنبال منافع 
خود است و ما دچار توهم
فرشاد مومنی، اقتصاددان و استاد دانشگاه 
علامه طباطبایی به شــفقنا می گوید: آثار 
فاجعه شــوک نرخ ارز امســال برملا شده 
و احتمالاً در ســال آینده به سراغ نرخ ارز 
نمی روند. اما این خطر در کمین اقتصاد و 
جامعه ماست که دوباره گروه های قدرت به 

سمت شوک به قیمت های حامل های انرژی وارد کردن، حرکت کنند. 
رویکرد ناعادلانه ی توزیع قدرت و ثروت باعث شده بدنه حکومت از 

نظر کیفیت کارشناسی با یک سقوط بی سابقه رو به رو شود.

چین لوتی محله نیست، این کشور با شامه تیزی در راستای منافع 
خود حرکت می کند و این ما هستیم که دچار توهم شدیم.

دیدگاه روز
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کارشناسان حوزه سیاست خارجی پاسخ دادند؛

پشت پرده موضع گیری بایدن درباره مرگ برجام
به تازگی ویدئویی از »جو بایدن« رئیس 
جمهور آمریکا منتشر شده که وی در 
آن از مرگ توافق برجام سخن می گوید؛ 
با این حال به این نکته نیز اشاره می کند 
که بــه هزاران دلیل قادر نیســت این 
مساله را به صراحت و در قالب سیاست 
رسمی ایالات متحده آمریکا اعلام کند. 
»جان کربی« ســخنگوی وزارت دفاع 
آمریــکا )پنتاگون( و »رابــرت مالی« 
)نماینده ویژه دولت آمریکا در مســاله 
ایــران و مذاکرات هســته ای وین( نیز 
تاکید  در موضع گیری های جداگانه ای 
کرده اند که توافق برجام و احیای آن در 

اولویت دولت آمریکا نیست.
در ایــن رابطه حتی رابرت مالی مدعی 
شده که ایران پیشتر بار ها به توافقی که 
مورد اجماع و موافقت تمامی طرف ها 
بوده پشــت کرده و فرصت ها را در این 
رابطه سوزانده است. با این حال، حسین 
امیر عبداللهیان که برای نشست بغداد 
۲ به امان پایتخت اردن ســفر کرد، در 
جریان ملاقات خود با »جوزپ بورل« 
مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، 
ســیگنال های تازه ای را در مورد اراده 
ایران جهت دســتیابی بــه یک توافق 
کارآمــد و خوب با غرب ارســال کرده 

است.
این مســاله در کنار تلاش های ضمنی 
واشــینگتن جهت حفــظ کانال های 
تهــران، گمانه زنی های  با  دیپلماتیک 
مختلفی را در مورد سرنوشــت نهایی 
توافق برجام ایجاد کرده اســت. با این 
همه، هنوز هم بســیاری با اشــاره به 
ویدئوی اخیری که از بایدن منتشر شده 
به طرح این سوال می پردازند که اساساً 
چرا رئیس جمهور آمریکا بنابر آنچه خود 
می گوید، علی رغم تاکید بر اینکه توافق 
برجام مُرده است، حاضر به اعلام رسمی 
و صریح این موضوع نیســت؟ در واقع، 
چــه محرک هایــی وی را از اعلام این 

مساله برحذر می دارند؟
در ایــن راســتا، فــرارو در گفتگو با 
»فریدون مجلسی«، »منصور حقیقت 
پــور« و »جلال خوش چهــره«، ۳ تن 
از کارشناســان حوزه سیاست خارجی 
کشــورمان، به ارزیابــی و تحلیل این 
موضوع پرداخته اســت. مشروح پاسخ 
این ۳ کارشناس به سوال مذکور را در 

ادامه مطالعه فرمایید.
هیچ کس، مرگ برجام را گردن نمی گیرد

رمزگشایی از موضع گیری مرموزفریدون 
مجلســی، دیپلمات سابق و کارشناس 
سیاست خارجی کشــورمان در مورد 
دلایــل موضع گیری اخیــر جو بایدن 
گفت: »من فکر می کنم که جو بایدن 
رئیس جمهور آمریکا به این جمع بندی 
رسیده که ایران مایل به احیای برجام 
نیســت. البته که این بی میلی پیشتر 
بار ها به انحاء مختلــف و در قالب های 
مستقیم و غیرمستقیم از سوی برخی 

مقام های ایرانی نیز اعلام شده است«.
وی افــزود: »در واقع، برخی مقام های 
کشورمان نسبت به کلیت توافق برجام 
انتقاد های جدی دارند و حتی این توافق 
را توافقی بدَ و به زیان ایران خوانده اند. 
در کنار این هــا، با حضور دولت جدید 
ایران در قدرت نیز شــاهد فرسایشی 
شدن مذاکرات و تشــدید غنی سازی 
اورانیوم از سوی ایران بوده ایم و در جبهه 

مقابل، با تشدید فشار ها علیه ایران رو به 
رو شــده ایم. به نظر من غرب به خوبی 
می داند که برجام توافقی مُرده است. از 
طرفی، وزیر خارجه ایران اعلام کرده که 
ما پیشنهاد خود را جهت احیای برجام 
داده ایم و منتظر ابراز حسن نیت آمریکا 

هستیم«.
فریدون مجلســی تصریح کرد: »این 
مســاله از نــگاه دولت کشــورمان به 
معنای تسلیم شــدن دولت آمریکا در 
برابر درخواســت های ایــران و قبول 
متنی اســت که مورد نظر ایران است. 
در جبهه مقابــل و از طرف آمریکا نیز 
ابراز حســن نیت ایران به معنای قبول 
مطالب و پیشنهاداتی است که پیشتر 
واشــینگتن از طریق واسطه های بین 
المللی به تهران ارائه کرده اســت. در 
واقع، آمریکا به ایران گفته است که اگر 
می خواهد از فضای تحریم ها خارج شود 
و بار دیگر به فضای بین المللی بازگردد، 
هیچ راهی جز پذیرش شروط مد نظر 

آمریکا ندارد«.
این کارشناس حوزه سیاست خارجی 
گفت: »در این راستا، از دید غرب و به 
طور خاص آمریــکا، این ایران بوده که 

مولفه های منــدرج در توافق »ان پی 
تــی« را رعایت نکــرده و از نگاه غرب، 
عدم احیای برجام نوعی تنبیه نرم ایران 
به خاطر انحــراف از عمل به تعهدات 
بین المللی اش، بوده است. البته که ایران 
در سال های اخیر بار ها تاکید کرده که 
از قطعنامه هــا و رویه های قهری غرب 
علیه خود نمی هراسد. در این فضا، وقتی 
بایدن می گوید که برجام مُرده اســت، 
این بدان معناســت کــه او بر این باور 
است که نظر دولت ایران برخلاف برجام 
و احیای آن است. البته که واشینگتن به 
طور خاص مایل نیست که مسوولیت 
مرگ توافق برجام را نیز برعهده بگیرد«.

فریدون مجلســی خاطرنشــان کرد: 
»آمریکایی ها مســوولیت خروج خود 
از توافق برجام را برعهده گرفته اند، اما 
مســوولیت مرگ این توافق را برعهده 

نمی گیرند و ســعی دارنــد به طریقی 
توپ را در زمیــن ایران بیندازند. البته 
کــه مجموعه غرب و به ویــژه آمریکا 
ظاهــرا ابــراز تمایل های اخیــر ایران 
جهت احیای برجام را در ســطح شعار 
می بینند و معتقدنــد که ایران اراده ای 
جدی جهت تداوم غنی سازی اورانیوم 
و کسب پیشرفت های بیشتر در حوزه 

مسائل هسته ای دارد.
در این رابطه، مواضع اخیر کمال خرازی 
مبنی بر اینکه ایران توانایی ســاخت 
تســلیحات اتمــی را دارد و همچنین 
برخی صدا ها که از مجلس در این رابطه 
به گوش می رســند نیز از منظر غرب 
گواهی عینی بر این مساله هستند. در 
این فضا، غرب تحلیل و برآورد عمده و 
اصلی خود را بر این مساله قرار داده که 
امکان احیای برجــام وجود ندارد، زیرا 
اساسا تمایلی به این کار نیز وجود ندارد 
و هر آنچه در این میان مطرح اســت، 
صرفا شعار و مواضع دیپلماتیک است«.

رمزگشایی از موضع گیری مرموزمنصور 
حقیقــت پور، نماینده ســابق مجلس 
شــورای اســلامی و تحلیلگر مسائل 
سیاســی نیز در توضیح این که دلایل 

بایــدن جهت اعــلام نکــردن صریح 
شکست مذاکرات چیست؟ گفت: »من 
به طــور کلی مواضــع و صحبت های 
شفاهی رئیس جمهور آمریکا را چندان 
جدی تلقی نمی کنم، زیرا ایشــان یک 
انســان حواس پرتِ آلزایمری هستند. 
اخیرا دیدیم کــه وی در مقابل رئیس 
جمهــور اوکراین، ایــران را با اوکراین 
اشــتباه می گیرد. افغانستان را با عراق 
عوضی می گیرد و ده ها مثال دیگر نیز 
وجود دارد کــه ما در مدت اخیر آن ها 
را از بایدن مشاهده کرده ایم و گواهی بر 
حواس پرتی های مفرط وی هستند. به 
طور کلی از دید من، بایدن تعادل روانی 

و عقلی ندارد«.
وی افــزود: »حتمــا پزشــکان حاذق 
و خبــره ای در حــوزه روانپزشــکی و 
روانشناسی پیدا می شــوند که بایدن 

را معالجه و بــرای درد او درمانی ارائه 
کننــد. با این حال، مــن نمی دانم که 
چرا رئیــس جمهور آمریــکا به آن ها 
مراجعه نمی کنــد. جدای از این ها باید 
به این نکته نیز اشــاره کنم که اساسا 
آمریکایی ها در شــرایطی در ســطح 
بین المللی نیســتند که بخواهند مثلا 
خط و نشانِ مرگ برجام را برای ایران 
بکشند. آن ها گهگاه عملیات های روانی 
و تبلیغی را در جامعه ما انجام می دهند 
و برخی مواقع نیز پاسخ می گیرند )مثلا 
در حوزه تلاش های آن ها برای افزایش 
قیمت ارز های خارجــی(، با این حال، 
سیاســت های اعلامی دولت آمریکا با 
سیاســت های میدانی آن هــا زمین تا 

آسمان متفاوت است«.
این نماینده ســابق مجلس شــورای 
کرد:  تصریــح  کشــورمان  اســلامی 
»سیاستمداران آمریکایی در ظاهر در 
مورد مســائل ایران چیزی می گویند، 
اما در پشــت پرده دســت به اقدامات 
دیگری می زنند و رویه های متفاوتی را 
در پیش می گیرند. شــاهد بوده ایم که 
بار ها آن ها در ظاهــر مواضعی را علیه 
ایران مطرح کرده اند، اما در پشت پرده 
از ایران معذرت خواهی می کنند و بیان 
می دارند که موضع رســمی و حقیقی 

خود را اعلام نکرده اند«.
حقیقت پور  گفت: »برداشــت من این 
اســت که آمریکایی هــا در نهایت به 
توافق برجام بازخواهند گشــت. آن ها 
مدت هاست که در حال از دست دادن 
متحدان خود در سطح منطقه هستند 
)نظیر عربستان، امارات، و قطر( و در این 
شرایط، به جای اینکه بخواهند در مورد 
مسائل ایران خط و نشان بکشند، به این 
نیاز دارند تا دوســتان و متحدان خود 
را حفظ کننــد. از این رو همانطور که 
گفتم آمریکایی های به برجام بازخواهند 
گشت و حرف و مواضع آن ها نظیر آنچه 
اخیــرا بایدن اعلام کــرده، چیزی جز 

ژست های توخالی نیست.
ژســت هایی که بیش از همه معطوف 
به اخذ امتیازات از ایران هســتند و الا 
چیزی جز مطالبی بیهوده و بی پایه و 
اساس نیستند. به نظر من هم اروپایی ها 
و هم آمریکایی ها از مواضع امروز خود 
علیه ایران پشــیمان خواهند شــد و 
بالاخره نیز راهی جز بازگشت به برجام 
و به رسمیت شناختنِ حقوق حقه ملت 

ایران ندارند«.

اخیرا جو بایدن در قالب ویدئویی که از وی منتشر شده به این نکته اشاره کرده که 
توافق برجام مُرده است با این حال وی به دلایل زیادی نمی تواند این مساله را به 

صراحت اعلام کند. از این رو، فرارو در گفتگو با ۳ کارشناس حوزه سیاست خارجی، 
به ارزیابی و بررسی این سوال اساسی پرداخته که محرک ها و دلایل اصلی که رئیس 

جمهور آمریکا را از موضع گیری صریح در رابطه با آنچه شکست قطعی برجام و 
مذاکرات احیای آن گفته می شود باز می دارند، چیست؟

,,

مکرون در مورد نفوذ منطقه ای ایران چه گفت؟ 
اظهارات رئیس جمهوری فرانســه در پایان 
نشســت بغداد۲ در رسانه هایی با زبان های 
مختلف بازتاب هــای ضدونقیض یافت؛ اما 
مکــرون دقیقا در مورد ایــران چه گفت؟ 
رسانه های عربی به نقل از رئیس جمهوری 
فرانسه نوشتند که او در سخنانی در پایان 

نشســت بغداد ۲، از پروژه منطقه ای پرده 
برداشــت که به صورت خلاصه به معنای 
حذف ایران از معادلات منطقه ای اســت. 
مکــرون روز جمعه اظهاراتی را مطرح کرد 
که نشریه »النهار« لبنان، »لوموند« فرانسه 
و »وال استریت« آمریکا آن را بازتاب دادند. 

به نوشته روزنامه لو موند، رئیس جمهوری 
فرانسه دقیقا اعلام کرده است: از ابتدا متقاعد 
شده بودم که مسائل لبنان، سوریه و فراتر 
از آن، قابل حل نیســتند مگر در چارچوب 
مذاکراتی که ایران بــا توجه به نفوذش در 

منطقه در آن چارچوب لحاظ شود.

ادعاهای عضو ائتلاف الفتح عراق:
مصطفی الکاظمی به امارات فرار کرد

در پی ادعاهای مطرح شــده علیه نخست وزیر پیشین عراق یک 
مسئول عراقی بار دیگر الکاظمی را به دست داشتن در ترور شهید 

سلیمانی و ابومهدی المهندس متهم کرد.
علــی الزبیدی، عضــو ائتلاف الفتح عراق در گفت وگو با شــبکه 
المعلومه مدعی شد که مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق در 
بســیاری از پرونده های فساد و دست داشتن در ترور فرماندهان 

پیروزی)شهید سلیمانی و ابومهدی المهندس( متهم است.
وی مدعی شد که الکاظمی از ترس محکومیت و مجازات از طریق 

اقلیم کردستان عراق به امارات فرار کرده است.
ادعای فرار مصطفی الکاظمی به امارات درحالی مطرح می شود که 
پیش از این فاضل موات الزریجاوی، یکی از رهبران ائتلاف دولت 
قانون عراق در گفت وگو با شفق نیوز گفت که مصطفی الکاظمی، 
نخست وزیر پیشین عراق اکنون در بغداد و در منطقه خضرا حضور 

دارد و تحت حفاظت سفارت آمریکا در عراق است.
وی گفت که در مرحله پیش رو شــاهد صدور حکم بازداشت و 
بازجویی از مصطفی الکاظمی به دلیل دســت داشتن در مساله 
»ســرقت قرن و ترور ســردار ســلیمانی و ابومهدی المهندس« 

خواهیم بود.
اخیرا محمد حسن جعفر)برادر شهید ابومهدی المهندس( و ۷۶ 
نفر دیگر از دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا و مایک پمپئو، وزیر 
خارجه این کشور و مصطفی الکاظمی، نخست وزیر پیشین عراق و 
ضیاء الموسوی، سرپرست اطلاعات نظامی عراق و همچنین سفیر 
آمریکا در بغداد به خاطر جنایت ترور فرماندهان مقاومت)ابومهدی 

و ســپهبد شهید  المهندس 
بین  فرودگاه  در  ســلیمانی( 
المللی بغداد در دادگاه ســوم 

الکرخ شکایت کردند.
در این شکایت آمده است که 
ســه متهم اول با هماهنگی 
متهم چهارم و پنجم دســتور 

ترور فرماندهان پیروزی به وسیله پهپاد در خاک عراق را دادند.
در بخش دیگری از این شکایت با استناد به اظهارات مایک پمپئو 
آمده اســت که متهم دوم اعلام کرد که ایــن عملیات از داخل 
سفارت آمریکا در بغداد مدیریت می شد و یک تیم ویژه اطلاعاتی 
خودروهایی که برای اســتقبال از فرماندهان پیروزی می رفتند را 

تعقیب می کرد.
برادر شهید المهندس در شکایت خود آورده است که این امر نقض 

حاکمیت عراق و در تضاد با منشور سازمان ملل است.
در این شکایت با اشاره به نقض قوانین بین المللی و ایجاد رعب و 
وحشت میان شهروندان و همچنین استفاده از سلاح ممنوعه در 
این جنایت آمده اســت که ما خواهان انجام تمام اقدامات قانونی 
علیه متهمان هســتیم. پیش از این فراکسیون پارلمانی صادقون 
عــراق ضمن متهم کردن دولت مصطفی الکاظمی به ســرپوش 
گذاشتن بر جنایت فرودگاه بغداد)ترور شهید سلیمانی و ابومهدی 
المهندس( خواهان بازگشایی این پرونده و مجازات تمام مسئولان 

و افرادی شد که در آن دست داشتند.
علــی ترکی الجمالی، نماینــده این فراکســیون در گفت وگو با 
خبرگزاری المعلومه تاکید کرد: تنها چند هفته تا سومین سالگرد 
جنایت فرودگاه بغداد و ترور فرماندهان پیروزی ابومهدی المهندس 
و قاسم سلیمانی مانده است. وی بدون نام بردن از طرف هایی که 
در این جنایت با دولت آمریکا همکاری داشته اند، خواستار مجازات 
آن ها شــد. این نماینده عراقی گفت که در زمان دولت پیشبرد 
امور به ریاست مصطفی الکاظمی پنهان کاری هایی درخصوص این 
پرونده شد و برخی شــواهد نشان می دهد که افسرانی در دولت 

الکاظمی در این پرونده تعلل کردند و بر آن سرپوش گذاشتند.
نماینده فراکسیون صادقون تاکید کرد که مصطفی الکاظمی به 
تمام سوالات در این خصوص پاسخ نداده است و به نظر می رسد 
که با آمریکایی ها تبانی کرده است. علی ترکی الجمالی پیش تر 
نیــز دولت الکاظمی را به تعلل در اخــراج نیروهای آمریکایی از 
عراق متهم کرده بود. همچنین احمد الاسدی، رئیس فراکسیون 
پارلمانی »السند الوطنی« عراق دولت مصطفی الکاظمی را به تعلل 
و سرپوش گذاشتن بر جنایت ترور فرماندهان پیروزی)شهید قاسم 

سلیمانی و ابومهدی المهندس( متهم کرده بود.
وی گفــت که دولت مصطفی الکاظمی به وعده خود درخصوص 
اخــراج نیروهای خارجی از خاک عراق و در راس آن ها نیروهای 
آمریکایی عمل نکرد. الاســدی گفت که جنایت ترور فرماندهان 
پیروزی که آمریکا مرتکب آن شد، نقض آشکار حاکمیت عراق به 
شمار می رود و اقدامات اتخاذ شده در این راستا متناسب با حجم 

جنایت آمریکا نیست.
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جایگاه درآمد سرانه ایرانی ها در میان کشورهای منطقه
ایران در گروه اقتصادهای با سطح 

درآمدی متوسط- پایین
اتاق بازرگانی تهران در گزارشــی با استفاده از اطلاعات ارائه 
شده از ســوی بانک جهانی، به بررسی وضعیت درآمد سرانه 

ایران و دیگر کشورهای منطقه پرداخته است.
به گزارش ایســنا، معاونت بررسی های اقتصادی اتاق تهران با 
اســتناد به گزارش بانک جهانی، تحولات درآمد ملی ســرانه 
اقتصادها در سال ۲۰۲۲ را منتشر کرد. بر اساس طبقه  بندی 
سال ۲۰۲۲ بانک جهانی، تعداد ۲۸ کشور در گروه کم درآمد، 
۵۴ کشــور در گروه با سطح درآمدی متوســط- پایین، ۵۴ 
کشــور در گروه درآمدی متوسط- بالا و ۸۱ کشور در گروه با 

سطح درآمدی بالا قرار دارند.
این گزارش در ابتدا به این نکته اشاره می کند که با پیشرفت 
و یا پســرفت اقتصادها همراه با بهبود و یا تنزل ســطح رفاه 
جوامع، آســتانه طبقه  بندی کشــورهای جهان در گروه های 

درآمدی گوناگون، هم تغییر می کند.
وفق طبقه  بندی سال ۲۰۲۲ بانک جهانی، در فهرست جدید 
این بانک، تعداد ۲۸ کشــور در گروه کم درآمد، ۵۴ کشور در 
گروه با ســطح درآمدی متوســط- پایین، ۵۴ کشور در گروه 
درآمدی متوســط- بالا و ۸۱ کشور در گروه با سطح درآمدی 

بالا قرار دارند.
این ارزیابی نشــان می دهد، ایران بعد از ۱۵ سال متوالی که 
در گروه اقتصادهای با درآمد متوسط- بالا قرار داشت، از سال 

۲۰۲۰ تنزل موقعیت داده و در فهرســت گروه اقتصادهای با 
سطح درآمدی متوسط- پایین، قرار گرفت.

بررســی ها حکایــت از آن دارد که روند تغییر درآمد ســرانه 
ایران با نوســاناتی طی سال های گذشــته همراه بوده و طی 
ســال های اخیر نه تنها روند بهبودی نداشته بلکه تضعیف نیز 
شده است. مقایســه وضعیت ایران با اقتصادهایی با موقعیت 
مشابه در ســال ۲۰۰۰ به ویژه اقتصاد رومانی، نشان می دهد 
که در سال ۲۰۲۱ اقتصاد مزبور در گروه اقتصادهای با درآمد 
بالا قرار گرفته درحالی که ایران در حفظ موقعیت قبلی خود 

نیز موفق نبوده است.
چهار کشــور منطقه خاورمیانه و همســایه ایران شامل قطر، 
امارات  متحده  عربی، عربســتان  سعودی و کویت، وضعیت به 
مراتب بهتری نسبت به ایران از حیث سرانه درآمد ملی دارند 
و هــر ۴ اقتصاد مزبور در زمــره اقتصادهای با درآمد بالا قرار 

می گیرند.
 طی ۳۳ ســال گذشته، از سال ۱۹۸۷ الی ۲۰۲۱ کشور ایران 
به مدت ۲۱ ســال در طبقه با ســطح درآمد متوسط- پایین 
و در ۱۴ ســال گذشــته، در طبقه درآمد متوسط - بالا قرار 
داشته اســت. طی سال های ۱۹۸۷ الی ۱۹۸۹ ایران در طبقه 
متوســط بالای درآمدی قرار داشته که بعد از ۱۹۹۰ به مدت 
۱۹ سال با تنزل موقعیت در گروه درآمدی متوسط - پایین و 
سپس از سال ۲۰۰۹ تا سال ۲۰۱۹ در طبقه درآمدی متوسط 
- بــالا قرار می گیــرد. اقتصاد ایران در ســال ۲۰۲۰ به دلیل 
 رشــد کم تولید ناخالص داخلی همراه با کاهش ارزش ریال،

 مجددا تنــزل موقعیت به طبقه گــروه اقتصادهای با درآمد 
 متوســط- پایین داشــته کــه همچنــان نیز در ایــن گروه

 قرار دارد.
طبق اطلاعات بانک جهانی در ســال ۲۰۲۱ کشــور ایران با 
دارا بودن جمعیت ۸۵ میلیون نفر، رتبه ۱۸ جهان را از حیث 
جمعیت دارا بود. در حالی که از لحاظ ســرانه درآمد ناخالص 
ملی به روش اطلس و با رقم ۳۳۷۰ دلار رتبه ۱۳۳ و از حیث 
سرانه درآمد ناخالص ملی بر اساس برابری قدرت خرید با رقم 
۱۵۷۶۰ دلار رتبــه ۸۹ را در میان کشــورهای جهان به خود 

اختصاص داده است.

کاهش سرعت اینترنت؛ توهم یا واقعیت؟
گلایه کاربران طی روزها و هفته گذشته 
نســبت به کاهش محســوس ســرعت 
اینترنت، باز هم نوک پیکان انتقادها را به 
سمت وزیر ارتباطات نشانه گرفت اما این 
وزارتخانه هرگونه کاهش سرعت اینترنت 
را انکار می کند اما کاهش سرعت اینترنت 

توهم است یا واقعیت؟
به گزارش ایسنا، کاهش سرعت اینترنت 
در ایران مســئله تازه ای نیست و حتی در 
دولت های گذشته هم با این موضوع روبه رو 
بودیم اما این امر زمانی بیشتر مورد توجه 
قرار گرفت که از اواخر شهریورماه جاری، 
دسترســی به دو پلت فرم خارجی طبق 
دســتور مراجع ذی صلاح بــا محدودیت 
روبه رو شــد. وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، همان موقع درباره علت کاهش 
ســرعت اینترنت و پهنای باند گفته بود، 
پهنای باند کاهش پیدا نکرده و این موضوع 
را به صورت مســتمر رصد می کنند. وی 
همچنین تأکید کرده بود به خاطر مسائل 
امنیتی و برخی از بحث ها، ممکن اســت 
گاهی محدودیت هایی توسط دستگاه های 
امنیتی تصمیم گیری و اعمال شود، ولی 
در کل مــا هیــچ کاهش پهنــای باندی 
نداشــته ایم و پهنای باند مورد نیاز کشور 
را به صورت روتین تامین می کنیم. بعد از 
این جریان، گزارش های غیررسمی از قطع 
اینترنت بین الملل در برخی مناطق و در 
بعضی از ســاعات و به دنبال آن اخباری 
از آسیب های کسب و کارهای اینترنتی و 
شرکت های دانش بنیان و غیره پس از این 
محدودیت ها به منتشر شد. اما به اعتقاد 
کارشناسان، مشکلات اخیر اینترنت )بازه 
زمانی یک هفته تا ۱۰ روز گذشــته( در 
کشور نمی تواند به ماجرای اتفاقات بعد از 
ناآرامی ها ارتباطی داشته باشد زیرا تقریبا 
بیش از دو هفته اســت شــرایط عمومی 
کشور آرام شــده و اتفاق خاصی مشاهده 
نمی شود. با وجود این، طی هفته گذشته 
کاربران، بویژه دانش آموزان و دانشجویان 
که کلاس هایشــان به دلیل تعطیلی های 
ناشــی از آلودگی هوا، به صورت مجازی 
بود، از سرعت پایین اینترنت گلایه داشته 
و اعلام می کردند که به سختی می توانند 
فایلی را آپلود یا دانلود کنند. بر این اساس، 
تلاش برای بارگذاری و ارســال یک فایل 
چنــد مگابایتی بدون موفقیــت به پایان 
می رسید یا دانش آموزان به دلیل سرعت 
پایین اینترنت چند ســاعت باید منتظر 
باشــد تا بتوانند ویدیــوی حاوی مطالب 
درسی خود را دانلود کنند. این کندی به 
حدی است که بسیاری از کارهای ساده بر 
بستر اینترنت قفل شده و کسب و کارهای 
اینترنت پایه به شدت از اوضاع گلایه دارند. 
طبق اظهارات برخــی کاربران، فایل های 
فلش نیز که عمدتــا آگهی های اینترنتی 
را شــامل می شــوند بعضا باز نمی شوند 
و فایل های فلشــی که هــم اکنون دیده 
می شدند از cache رایانه ها نمایش داده 
 ،cache می شوند که در صورت باک شدن
آنها نیز غیر فعال می شــود. این در حالی 
اســت که شواهد نشان می دهد، در خارج 
از کشور سایت های ایرانی بدون مشکل باز 
می شوند و شاید این مورد دلیلی باشد بر 
اینکه، مشکل در شبکه داخلی کشور است 
و این امیدواری وجود دارد که این وضعیت 

طی چند روز آینده حل شود.
در این شــرایط این کندی را می توان در 
آمار ســایت اسپیدتست که شاخص های 

جهانی اینترنت را در کشــورها بررســی 
می کند نیز مشــاهده کرد؛ آمار اخیر این 
سایت حاکی از آن بود اینترنت موبایل دو 
پله و اینترنت ثابت سه پله افت کرده است.

بر این اساس، در زمان بررسی شده میانه 
ســرعت دانلود اینترنت موبایل در ایران 
۴۰.۹۷ مگابیت بر ثانیه، میانه سرعت آپلود 
اینترنت موبایل ۱۱.۳۹ مگابیت بر ثانیه و 
تأخیر ۲۹  میلی ثانیه است که رتبه ایران 
را به ۴۸ از میان ۱۴۲ کشور رسانده است. 
این سایت نشان می دهد که در بازه زمانی 
بررسی شده اینترنت موبایل ایران درحال 
حاضر از لهســتان و ژاپن ســریع تر و از 
مجارستان و رومانی کندتر است. در حوزه 
اینترنت ثابت نیز میانه ســرعت دانلود در 
ایران ۱۱.۶۲ مگابیت بر ثانیه، میانه سرعت 
آپلود ۲.۱۱ مگابیت و تأخیر ۲۹ میلی ثانیه 
اســت که رتبه ایران را بــه ۱۴۴ از میان 
۱۸۰ کشور می رساند. با وجود این و امکان 
سنجش سرعت ازطریق ابزارهای موجود، 
اپراتورهای تلفن همراه اعلام می کنند که 
تغییری در میزان سرعت بارگذاری رخ نداد 
و از سمت اپراتورها محدودیتی وجود ندارد.

مسوولان چه می گویند؟
علــت این موضــوع را از شــخص وزیر 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات که بخش 
عمده اقدامات وزارتخانه اش در راســتای 
توسعه سرعت اینترنت در کشور و مبتنی 
بر ایجاد شــبکه زیرســاخت فیبر نوری 
در قرار گرفته، جویا شــدیم؛ زارع پور در 
گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این سوال که 
چرا طی چند روز اخیر شاهدیم که دوباره 
ســرعت اینترنت بیش از پیش کند شده 
است، اظهار کرد: چرا می گویید که سرعت 
اینترنت پایین آمده است؟ بر چه اساسی 

می گویید سرعت پایین آمده است؟
وی سپس سایت اسپیدتست را با گوشی 
 بررسی کرد و درباره آمار این سایت گفت 
که نتایج این سایت برای ماه نوامبر بوده و 
چند روز قبل منتشــر شده است و طبق 
آن میانه جهانی ســرعت اینترنت همراه 
۳۳.۹۷ و با نگاه به لیست کشورها مشاهده 

می کنیم ایران در جایگاه ۴۸ قرار دارد.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات افزود: 
روی این سایت با کلیک بر گزینه کشور 
ایــران، می بینیم وضعیت در یک ســال 
گذشــته با توجه به اینکه گفته می شود 
سرعت اینترنت کاهش پیدا کرده چگونه 
است؛ بر این اساس، در کنار اینکه اینترنت 
همراه ایران دو پله کاهش پیدا کرده است، 

سایر کشــورها مانند ژاپن سه پله، ایتالیا 
یک پله، مالزی پنج پله یا کشورهایی مانند 
رومانی سه پله افزایش پیدا کرده است و 
این تغییرات طبیعی اســت اما باید روند 
یک ساله را در نظر گرفت و مشاهده کرد 
وضعیت ایران در یک ســال اخیر به چه 
صورت بوده اســت.زارع پور گفت: سرعت 
ایران ۴۰ اســت و میانه جهانی ۳۳.۹۷ با 
نگاه به روند یک سال گذشته ما رتبه ای 
که تحویل گرفتیم، ۸۰ بوده و تا رتبه ۴۶ 
ارتقاء پیدا کرده ایم. درواقع اینترنت ایران 
در یک سال گذشــته ۳۴ پله ارتقاء پیدا 
کرده و بهتر شده است. در ماه نوامبر ما دو 
پله پایین آمده ایم و هیچ کس نمی گوید 
که در یک سال گذشته ۳۴ پله اینترنت 
کشــور بهتر شده است، بنابراین تنزل در 
رتبه امری طبیعی اســت، البته این رتبه 

برای اینترنت موبایل است.
وضعیت اینترنت ثابت مناسب نیست

وی تأکید کــرد: در زمینه اینترنت ثابت 
قبول داریم که وضع خیلی نامناسب است 
و این برای امروز و دیروز نیســت و من از 
روز اول وزارت گفتم که ۱۰ ســال است 
در اینترنت ثابت وضع نامناسب است که 
آن هم رو به بهبود بوده و سرعت در حال 
افزایش است اما در این حوزه همیشه ته 
جدول بودیم، ان شاءالله با پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب و کارها شرایط حتما بهتر 
می شود. او درباره اینکه گفته می شود این 
کندی اینترنت مقدمه ای برای ملی شدن 
شبکه اینترنت است؟ اظهار کرد: سرعتی 
که ۳۴ پله در طول ســال افزایش داشته، 
چگونه می تواند مقدمه ای برای شبکه ملی 
اطلاعات باشــد؟ این چه حرفی است که 
گفته می شود؟ من به عنوان متخصص از 
شما خواهش می کنم اگر مرجع و ملاک 
اسپیدتست است، بررسی کنید که روند 
در این یک سال اخیر چگونه بوده است. 
چرا هر وقت خوب می شویم، می گویند این 
ملاک  نیست و گفته می شود مردم چیز 
دیگری می بینند اما هروقت که می گوییم 
آمده ایم پایین، می گویند ای وای وضعمان 

خراب شده و غیره.
این اظهــارات وزیر ارتباطــات در حالی 
است که به گفته کارشناسان، پیشفرض 
معیار سنجیدن وضعیت اینترنت ایران در 
سایت اسپیدتست، صرفا اینترنت داخلی 
کشورهاســت و داده هــای آن نمی تواند 
ســرعت اینترنت بین الملل را بسنجد اما 
اذعان وزیر ارتباطات به اوضاع نامناســب 

در بخش اینترنت ثابت موضوعی است که 
پیشتر هم به آن اشاره شده است، مسئله ای 
که صادق عباسی شاهکوه - رئیس سابق 
سازمان تنظیم مقررات ارتباطات - درباره 
اش گفته بود: طی دو سال و با شیوع کرونا، 
نیاز به سرعت های بالاتر بر همگان آشکار 
شد. در سال های اخیر ما در حوزه موبایل 
توســعه خوبی داشتیم، اما در حوزه ثابت 
عقب ماندگی داریم.  در دنیا در سال های 
اخیر توسعه بیشــتر در حوزه فیبر نوری 
و وایرلس بوده و اینترنت مبتنی بر سیم 
مســی کاهش پیدا کرده شبکه مسی در 
بسیاری از کشــورها در حال جمع آوری 
است. حتی توســعه وایرلس هم در این 
کشورها بیشتر مبتنی بر فیبر نوری بوده 
است. مزایای توسعه شبکه مبتنی بر فیبر 
نوری، کاهش مصرف انرژی، رشــد تولید 
ناخالص داخلی، کاهش شکاف دیجیتال، 

اشتغال زایی و توسعه ۵G است.
وی معتقد بود اگــر فیبر نوری به منازل 
برود دیگر مشکل سرعت اینترنت نخواهیم 
داشــت و گفته بود کیفیت سرویس های 
اینترنتی بســتگی به تقاضای مشترکان 
دارد، اما حتما نیاز داریم که شــبکه فیبر 
نوری را توسعه دهیم، زیرا این شبکه هم 
منجر به توسعه ارتباطات ثابت می شود و 
هم کیفیت شــبکه ارتباطی سیار را ارتقا 
می دهد. پیــش از این وزیــر ارتباطات، 
توســعه ارتباطات ثابــت را، تنها راه حل 

مشکل اینترنت دانسته بود.
هرچنــد زیرســاخت های اینترنت ثابت 
که در ســال های قبل توسعه پیدا نکرده، 
توان پاسخگویی به نیاز امروز شهروندان 
را ندارد. مطابق اســتاندارهای جهانی ۷۰ 
درصد اســتفاده مربوط به اینترنت ثابت 
و ۳۰ درصــد مربوط بــه اینترنت همراه 
اســت. این روند اکنون در کشــور ما به 
دلیل پایین بودن ســرعت اینترنت ثابت، 
برعکس و باعث شده اینترنت همراه هم 

با کندی هایی مواجه شود.  
موضوعی کــه علی بهــادری جهرمی- 
ســخنگوی دولت هم بــه آن پرداخت و 
گفت: مجازی شــدن مجدد کلاس ها و 
شیوع دوباره کرونا باعث افزایش استفاده 
از خدمات اینترنتی شده است. دولت در 
همین مــدت اقدامات مهمی برای بهبود 
زیرســاخت های اینترنت ثابت انجام داده 
تا مردم بتوانند از حق شهروندی خود در 
برخورداری از اینترنت باکیفیت برخوردار 

شوند.

مشهد آلوده ترین کلانشهر کشور
بر اساس اطلاعات سازمان حفاظت محیط 
زیست مشهد امروز آلوده ترین کلانشهر کشور 
اســت این در حالی است که تمامی هفت 
کلانشهر دیگر وضعیتی قابل قبول دارند. به 
گزارش خبرگزاری تسنیم از مشهدمقدس، 
به نقل از سازمان حفاظت محیط زیست، بر 

اساس اطلاعات مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
ســازمان حفاظت محیط زیست، از هشت 
کلانشهر کشور امروز )۴ دی( مشهد به عنوان 
آلوده ترین کلانشهر با آلاینده شاخص ذرات 
معلــق کمتر از ۲.۵ میکرون و رســیدن به 
عدد ۱۲۴ در وضعیت ناسالم برای گروه های 

حســاس شناخته شده اســت. هوای کرج، 
تبریز، تهران، اهواز، اصفهان، شیراز و اراک با 
رسیدن به عدد ۱۰۰، ۸۶، ۸۳، ۸۲، ۷۰، ۶۹ 
و ۶۱ در وضعیت قابل قبول قرار گرفته  است. 
آلاینده شاخص هوا در این  کلانشهرها نیز 

ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون بوده است.

نگاه
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گفتگو با تهیه کننده آژانس شیشه ای؛

حرف های سانسور شده  سینما، هیجانی در کف خیابان پخش شد
یادمان نرفته که چند سال قبل وقتی فلان 
فیلم پخش می شد مردم می آمدند و از گیشه 
می خواستند که پول شان پس داده شود. این 
آلارم ها از یک جایی خود را نشان می دهد که 
جامعه از نظر شکلی و توقع در حال جلو زدن 
از حوزه های اندیشــه ای است که البته جلو 
هم زده. قبلا این طور نبود و تماشاگر فیلم 
را که می دید به وجد می آمد چون موضوعی 
در برابرش قرار می گرفت که اصلا به آن فکر 

نکرده یا از آن زاویه دید تجربه نکرده بود. 
* یک بحثی که این روزها زیاد مطرح 
می شود این است که همین الان اگر 
فیلمسازی به شــرط گرفتن مجوز 
بخواهد درباره شرایط روز فیلم بسازد 

باز هم از جامعه عقب است.
بله، باید تلاش بیشتری کند. البته نشدنی نیست 
چون به هر صورت باید ببینیم کجا ایستاده ایم و 
از چه زاویه ای ماجرا را نگاه می کنیم. به هر حال 
بخش خلاقانه و خلاقیت هنرمندانه همیشه 
پیشاهنگ نگاه فکری جامعه است ولی به شرط 
آنکه دسترسی به اطلاعات درست داشته باشد. 
امکان بیان عقاید خود و توجیه رفتارش را داشته 
باشد. در بخشی از کارهایی که در این سال ها 
ساخته شده، نوعی ذوق زدگی و هیجان زدگی 
دیده می شــود که فقط باید گفت طرف غوره 
نشده، مویز شده است چرا که نسبت به موضوع 
اشــراف ندارد و بعد حرف هــای گُنده گنده 
هم می زنــد. این ها اثر منفی در نگاه مخاطب 
می گذارند. الان با دهه های قبل این تفاوت وجود 
دارد که حجم اطلاعات رسانه ای، هنری، فکری 
و ادبی بسیار بیشتر در اختیار مخاطب است. یک 
زمانی اطلاعات آن قدر کم بود که وقتی قصه ای 
را در یک لوکیشــن عجیب و غریب تعریف 
می کردی همه به وجد می آمدند اما الان همه 
در همه جا حضور پیدا کرده اند و عکس های 
مختلفی را دیده اند. به هر ناممکنی می توانند 
با مسیرهای کوتاه دسترسی داشته باشند پس 
در این محیط وسیع عرضه، کار ساده نیست اما 
همیشه و همیشه با همه پیشرفت های ابزاری، 
فکر انسان است که جلوتر است یعنی انسان 
متفکر همیشه جلو است. حالا برای آن که اتفاق 
مثبتی حاصل شود باید فکر، حفاظت شود و 
سالم بماند و تاثیرپذیر جریان های کاذب قرار 
نگیرد. شــاید الان ما به دلایل خیلی پیش پا 
افتاده دچار یکسری چالش های گفت وگویی با 
بخشی که سواد آن موضوع را ندارند، هستیم. 
وقتی در این موضع قرار می گیریم کسی برَنده 
نیست چون سطح گفت وگو بسیار تقلیل پیدا 
کرده و در این شــرایط اســت که یک ترَِک 
موســیقی هیجان ایجاد می کند بدون آنکه 
صاحب آن فکری کرده باشــد. به نظرم الان 
هرچقدر جامعه به سمت هوشمندی، هوشیاری 
و آگاهی در بخش هنری و فیلمسازی پیشرفت 
داشته باشد، ما می توانیم به توفیق های بزرگتری 
دست پیدا کنیم چون تحمل شنیدن حرف و 
گفت گو را پیدا می کنیم. شاید زمانی فیلم هایی 
ساخته می شــد که مخاطب کشش نداشت 
آن را ببینــد، درباره آن فکر کند و به تک تک 
جملات و ارتباط ها دقت کند ولی الان بخشی 
از افکار اجتماعی حساسیت بیشتری پیدا کرده 
و جستجوگر است و حالا گیرایی بهتری دارد و 
اگر اثری درخور ساخته شود قطعا تاثیرگذارتر 

خواهد بود.
اشاره  برخوردهای ســلیقه ای  به   *
کردید، چقدر نقش مدیران فرهنگی را 
در این اتفاقات و کم شدن فیلم هایی 
سیاسی و انتقادی موثر می دانید؟ چون 
شاید گاهی مدیران ارشد نگاه بسته ای 

در این خصوص نداشته باشند.

به نظــرم دل آدم باید برای مدیران فرهنگی 
بسوزد چون در جایگاهی قرار می گیرند که 
به دلیل امر و نهی یا فشارهای جانبی، به تنها 
چیزی که فرصــت تأمل، تعمق یا اجرا پیدا 
نمی کنند همان بخش فرهنگی اســت. اگر 
گفت وگوها یا مواضع مدیران فرهنگی گذشته 
را دسته بندی کنیم، می بینیم که با زمان قبل 
و بعد مسئولیت شان خیلی فرق دارد. در واقع 
تجربه نشان می دهد که آن ها وقتی مسئولیتی 
را می پذیرند، با محدودیت هایی که برای شان 
ایجاد می شــود انگار بیشــتر قرار است کار 
فرهنگی نکنند؛ مثلاً یک نفر دبیر جشنواره ای 
هنری می شود. بسیار بیشتر از آنقدری که این 
دبیر باید حواسش به رویداد از وجهه هنری و 
اجرایی باشد، باید مراقب حاشیه ها و مسائل 
بیرونی هم باشد و همین می شود که کار از 
دســت در می رود، یعنی هر چقدر هم طرف 
کارآمد، باسواد و دلسوز باشد این فشارها کار 
را از دســت خارج می کند. الان کشور در هر 
شرایطی که باشد هر جا یک اتفاق ناهنجاری 
می افتد همه بلااستثنا در مصاحبه های خود 
از ضعف فعالیت های فرهنگی گله می کنند 
اما اگر یک روز قبل به آن ها بگویید که برای 
کار فرهنگی کمک کنند، همراهی نمی کنند. 
شاید اغراق آمیز باشد که بگویم بخش زیادی از 
آن ضریب بودجه های فرهنگی که در اداره های 
مختلف مصوب می شود به سمت چاپ بنر، 
دسته گل عزا و پیام تبریک می رود نه به سمت 
انجام یک کار زیرساختی. به جای آن تا یک 
ناهنجاری اتفاق می افتد نوک پیکان انتقادها 
به سمت بخش فرهنگی است و وزارت ارشاد 
بهترین سیبل است که مورد هجمه قرار بگیرد. 
در حالی که چندین وزارتخانه تلاش می کنند 
کار فرهنگی درست انجام نشود الان در مقایسه 
با هر حرکتی چــه عمرانی، چه اقتصادی یا 
درمانی و اجتماعی، مظلوم تــر و درگیرتر از 
حوزه فرهنگ و هنر نداریم. ماجرا پوشــیده 
نیست چون در ویترین شیشه ای عیان است. 
شما نمی توانید بدون زیرساخت و مقدماتی که 
زمان بر است توقع داشته باشید جامعه آگاه و 
روشن شود واز رسانه هایی که بارها ثابت شده 

خِیر مردم را نمی خواهد، بازی نخورد.
* بــا کلیت حرفی کــه در »آژانس 
شیشه ای« مطرح می شد هم مخالفتی 

وجود داشت؟
نکته ای که در این باره باید بگویم این است که 
وقتی »آژانس شیشه ای« توسط »ورا هنر« 
تولید شد خیلی از دفاتر سینمایی با تجربه تر 
و نهادها گفته بودند که این فیلم نباید ساخته 
شــود یعنی از سر دلسوزی و بخاطر تقابل 
گفت وگویی کــه در فیلم به وجود می آمد 
می گفتند که نباید ساخته شود. بخشی از 
اتفاقــات را در حوزه های فرهنگی از همین 

نگاه های دلســوزانه داریم ولی کار به جایی 
می رســد که با دایه دلسوزتر از مادر مواجه 
می شویم. * با این حال این فیلم ساخته 
شده و اسمش در تاریخ سینمای ایران 
به عنوان یک فیلم سیاسی مهم باقی 
مانده اســت. ولی چه اتفاقی افتاد که 
در طول چند دهه، مشابه این فیلم ها را 

دیگر نتوانستیم داشته باشیم؟
بجز فیلم های »متولد ماه مهر« و »اعتراض« 
و »آژانس...« که اســم بردید من به »نسل 
سوخته« هم اشاره می کنم که یکی از قربانیان 
واقعی این ماجراست؛ فیلمی که پروانه نمایش 
دارد اما در صدا و سیما نمی تواند پخش شود. 
این تناقض ها و یک بام و دو هواها ســاخته 
ذهنی یا قدرت اجرایی یکســری مدیران 
آشکار و پنهان سینما و حوزه فرهنگ است. 
با تغییر دولت ها، مدیرها هم عوض می شوند 
ولی اتفاقات در ایــن حوزه ها یک عقبه ای 
دارد که همواره ثابت است و ان عقبه ثابت 
به نسبت زمان رشــد نکرده و اطلاعاتش 
به روز نشــده اســت. الان با وجود جذابیت 
آثار و همه امکانات و تنوع اجرایی که عوامل 
سینما و همچنین تلویزیون از نظر دانش 
پیدا کرده اند، هنوز اندر خم یکسری اتفاقات 
هستیم و گاهی فکر می کنیم کل توفیق ما 
در یــک فیلم این بوده که یک پلان خاص 
را توانستیم بگیریم یا موفق شده ایم مجوز 
نمایش بگیریم. این ها تحقیر کردن سینمای 
۴۰ ساله انقلاب است که اتفاقا یک موجود به 
بلوغ رسیده است. چند سال پیش در دیداری 
که سینماگران با مقام معظم رهبری داشتند، 
ایشان گفتند که کلید توسعه کشور در دست 
سینما اســت و به نظرم اگر بررسی کنیم 
می بینیم که فشارها و حتی تنگ نظری ها 
در حوزه ســینما از آن پس بیشتر شد در 
حالی که این صحبت برای این مطرح شد 
تا تاکیدی باشد که عرصه سینما قدرت بروز 
پیدا کند. اگر بخواهیم برای مخاطبان مان در 
حوزه تخیل، آینده نگری و آینده پژوهی اتفاقی 
امیدبخش داشــته باشیم، ابزارش سینما و 
نمایش است. اگر بخواهیم مسئله ای را تذکر 
دهیم باز هم ابزارش سینما و نمایش است 
که می تواند آن تذکر را به شکلی جذاب به 
صورت فانتزی یا رئال ارائه کند. وقتی این کار 
را به نوعی با دخالت فکر حداقلی خودمان 
هرس کنیم به نتیجه نمی رسیم. البته ممیزی 
در همه کشــورها وجود دارد و حد و حدود 
تعریف شده ای هست ولی در اینجا تعریف 
واضحی برای این حد وحدود وجود ندارد و 
اگر تعریف قانونی هم داشته باشیم، در تفسیر 
و اجرا کاملاً متفاوت است مثل قوانین قوه 
قضاییه که ممکن است تفسیر قاضی نتیجه 

دیگری داشته باشد.

* و ســوال آخر، پیــش از آنکه این 
از  بســیاری  کند،  بــروز  ناآرامی ها 
فیلمسازان از سختگیری ها و موانع برای 
فیلم می گفتند  گرفتن مجوز ساخت 
و همین یکی از دلایلی بود که ساخت 
فیلم کمدی را رونق داد. از سوی دیگر 
با تاکید مدیران بر حضور نسل تازه ای از 
فیلمساز، به نظر می رسد بیشتر آثاری 
از یک نوع خط فکری قرار است تولید 
شوند. با توجه به وضعیت خاصی که الان 
در جامعه وجود دارد و شرایطی که در 
سینما حاکم شده، مسیر آینده سینما به 

کجا می رسد؟
از آنجا که اطلاع جامعی نسبت به تولیدات 
ندارم، ایــن را می توانم بگویم که بیشــتر 
فیلم هــای تولید یــا اکران شــده ی اخیر 
بخصوص فیلم هــای کمدی، محصول بازار 
داغ و زودبازده هســتند. وقتی سرمایه گذار 
و تهیه کننده می بینند که به این شکل به 
نتیجه بهتری می رســد موضوعات کمدی 
رشد بیشتری پیدا می کند. بنابراین معتقدم 
ابتدا باید کوتاهی ها و تقصیر خودمان را به 
گردن بگیریم چون به هر صورت کاری که 
حرفی داشته باشــد حتما کتک خوردن و 
دردســر هم دارد. این ماجرا فقط برای این 
دوران هم نیســت و در دوره های مختلفی 
بوده. این طــور نبود که بگوییم یک دوران 
طلایی داشتیم که هر چه می گفتیم امکان 
تولید پیدا می کرد. نکته دیگر این است که 
مــا در همه ادوار پس از انقلاب، این مورد را 
داشتیم که سیستم در بخش فیلمسازی، 
از یکسری فیلمسازان حمایت می کرد. در 
گذشته درجه بندی هایی وجود داشت؛ یک 
سری »الف« ساز بودند و سالی دو بار حمایت 
می شدند، یکسری هم کمتر. هر وزیری و هر 

مدیری منویات خود را دیکته کرده است. 
 * آیا ایراد اساســی همین نیست که 
هرکسی در هر دوره ای به دنبال این بوده 

که فقط منویات خودش را پیاده کند؟
 بله، این ایراد هم هســت ولی به هر حال 
هر فرد برای کار خود قواعدی دارد. اما نکته 
این اســت که اگر قرار است مدیریت کلان 
محصولات متنوع فرهنگی و هنری را برعهده 
داشته باشیم و کمکی به فضای جامعه کنیم 
باید بزرگ منشانه تر و حکیمانه نگاه کنیم. 
در بخش فرهنگی اول باید یک نگاه جامع 
وجود داشته باشد. باید برای تولید آثار خوب 
و جذاب و موثر هزینه مناسب کنیم، فیلم 
خوب که ساخته شــود در هر دولتی با هر 
مدیریتی قابل احترام اســت و مخاطب که 
ســرمایه توسعه فرهنگ  و هنر است وقتی 
محصول خوب را می بیند احساس رضایت 

و رشد می کند. 

هیو جکمن برای توجه به سلامت روانی در فیلم ها هشدار داد
بازیگر ۵۴ ساله نقش »ولورین« تاکید کرد 
که توجه به مشکلات روانی در هنگام تولید 
فیلم ضروری است. به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقــل از یاهو نیوز، هیو جکمن که 
در فیلم جدیدش »پســر« در نقش یک 
وکیل موفق ظاهر شده که با داشتن پسری 

نوجوان دست به ازدواج جدید می زند و باید 
با افسردگی هم مقابله کند، از تجربیاتش در 
این فیلم گفت. وی عنوان کرد که پس از 
کرونا این اولین فیلم وی بود و با اضطراب 
جلــوی دوربین می رفــت. در عین حال 
هنگام ساخت فیلم پدرش را هم از دست 

داد. جکمن گفت پدرش حتی یک روز از 
زندگی اش بی کار نبوده و همواره هم به او بر 

جدی گرفتن کار تاکید داشته است.
وی افــزود: همه اینها در هنگام ســاخت 
»پســر« کار را سخت کرده بود و فشارها 

تأثیر خود را گذاشت.

چرا تابلوی پیکاسو در ایران جنجالی شد؟
»تابلوی پیکاسو در موزه ملی ایران اصل نیست«؛ خبری که مدت 
زمان زیادی از انتشــار آن نمی گذرد اما سر و صدایی در رسانه ها 
به پا کرده است. یک کارشناس پژوهشکده حفاظت و مرمت آثار 
تاریخی ـ  فرهنگی که این خبر را اعلام کرده، می گوید این اثر چاپی 
است و حدود ۵۰ سال قبل به صورت دیجیتالی چاپ شده. اما این 
نکته ی به ظاهر جزئی که در بیانیه موزه ملی ایران نیز تأیید شده، 

با تاریخچه ی چاپ دیجیتال در هنر معاصر همخوانی ندارد. 
تشــخیصِ اصل بودن یا نبودن یک اثر هنــری به ویژه وقتی که 
در زمان دوری خریداری شــده باشــد، کار چندان آسانی نیست. 
بررسیِ این موضوع الزاما پژوهش و بررسی مرمت گران آثار تاریخی 
و فرهنگی و کارشناسان اصالت سنجی آثار هنری را طلب می کند 

که با دقت  و روش های مختلفی باید این موضوع را بررسی کنند.
»مرگ دلقک گیتاریســت« عنوان اثری از پیکاســو است که با 
حواشــی پیش آمده پیرامون اصل بودنِ آن، از این قاعده ی کلی 
جدا نیســت. در همین راستا پژوهشگران آثار تاریخی و فرهنگی 
برای بررســیِ موضوع اصالت این اثر که در مخزن موزه ملی ایران 
نگهداری می شود، وارد عمل شده و نکات تازه ای را کشف کرده اند.

فتح الله نیازی نام پژوهشگری است که یافته هایش نشان می دهد: 
»این تابلو یک چاپ دســتگاهی روی کرباس در حدود ۵۰ سال 
پیش بوده اســت.«نکته ای که موزه ملی ایران نیز در بیانیه خود 
دربــاره ی این اثر بر روی آن تأکید دارد: »اثر مورد نظر یک چاپ 

دیجیتال روی بوم از یکی از آثار 
معروف پابلو پیکاسو موسوم به 
مرد دلقک در حال نواختن گیتار 

است.«
۰ایــن اظهــارات و یافته ها اما 
به جایِ آنکه به شــفاف شدنِ 
مسائل پیرامون تابلوی پیکاسو 
کمک کند، ســوالات بیش تری 
را بــه وجود مــی آورد. یکی از 
اصلی تریــن ســوالات پیرامون 
این اثر نه چندان شناخته شده 
پیکاسو، این اســت که چطور 

می شــود درحالی که پیشینه ی چاپِ دیجیتالی آثار هنری، به دو 
دهه ی اخیر باز می گردد، اثری از پیکاســو که گمان می رود اواخر 

دوره ی پهلوی خریداری شده، چاپ دیجیتالی باشد؟
برای بررســی دقیق تر این موضوع به نظر می رســد که ابتدا باید 

گذری به پیشینه ی چاپ آثار هنری داشته باشیم.
چاپ دستی اثر هنری، نقطه ی عطفی در هنرهای تجسمی 
سعید باباوند ـ کارشناس چاپ آثار هنری ـ در این زمینه به ایسنا 
گفته بود: چاپ دســتی اثر هنری نقطــه ی عطفی در تاریخ هنر 
محســوب می شود که از دوران رنسانس توجه هنرمندان را جلب 
کرد و از قرن هفدهم توانســت تا به عنوان اثر مستقل جای خود 
را پیدا کند. به این ترتیب هنرمند شروع به تولید نوعی از اثر قابل 
تکثیر در مقابل اثر یونیک کرد.آنچه چاپِ دســتی اثر هنری را از 
چــاپِ دیجیتال متمایز می کند و در کنارِ اصــل اثر به آن ارزش 
می بخشد، این است که در هنر چاپ دستی خودِ هنرمند چاپ کار 
اســت و مستقیما کار را چاپ می کند و این یعنی حتی اگر اثری 
چاپِ دســتی باشد بازهم جعلی نیست چراکه تکثیرِ آن به دست 
خود هنرمند صورت گرفته و در حکم اصلِ اثر است.درواقع چاپ اثر 
هنری بازتولید نیست بلکه خودش یک اثر مستقل است و خلق اثر 
هنری محسوب می شود. به علاوه اینکه حتما تحت اشراف هنرمند 
و با امضای هنرمند انجام می شود. در حکم نسخه اصلی است و هر 
هنرمندی خودش می داند با چاپکارش چطور معامله کند. درصد 

بگیرد، تعدادی از آثار را بگیرد یا امتیاز بفروشد.
شاید هم به جایِ اصل اثر، نسخه ی چاپی آن را گذاشته باشند!

در ادامه ی بررســی موضوع اصالت اثر پیکاسو در موزه ملی ایران 
خبرنگار ایسنا با چندین کارشناس اصالت سنجی آثار هنری تماس 
گرفت اما اغلب آن ها به دلایل گوناگون حاضر به مصاحبه درباره ی 
این موضوع نشدند.در این میان اما یک کارشناس اصالت سنجی آثار 
هنری که نمی خواهد نامش فاش شود، با تأیید این موضوع که اثرِ 
پیکاسو نمی تواند یک نمونه ی چاپ دیجیتالی باشد، تأکید می کند 
که برای اظهار نظر دقیق درباره ی این موضوع باید اصل اثر را ببیند. 
او در عین حال اظهار می کند: »ما مشابه این کارها را از هنرمندان 
صاحب نام دنیا داریم. اما اصل آن را نداریم. برخی موزه ها از جمله 
دفتر فرح پهلوی گاهی چون نمی توانستند کارهای اصل را بخرند، 
اقدام به خرید آثاری می کردند که به صورت ری پروداکشن  چاپ 
می شدند و پشت آن هم سرتیفیکیت دارد که این نسخه چند از 
چند است و شماره ی تیراژ، پشت آن قرار دارد. برای مثال ممکن 

است از هر کاری ۱۵۰ تا چاپ شده باشد.«

کافه خبر

ادامه از صفحه اول
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نگهداری 100 سند تاریخی عزاداری دهه 
فاطمیه در کتابخانه آستان قدس رضوی 

۱۰۰ ســند مکتوب مربوط به عزاداری حضــرت فاطمه )س( از 
دوره ناصری به بعد در مرکز اسناد آستان قدس رضوی نگهداری 

می شود.
مسوول امور ارزشیابی اســناد کتابخانه آستان قدس رضوی روز 
یکشنبه با بیان این مطلب به خبرنگاران گفت: قدیمی ترین سند 
مربوط به عزاداری ایام فاطمیه متعلق به سال ۱۳۰۹ هجری قمری 
اســت که در آن به ذکر مراسم روضه  خوانی و ذکرگویی مصیبت 

حضرت زهرا)س( اشاره شده است.
زهرا فاطمی مقدم افزود: به استناد اسناد تاریخی مکتوب به جای 
مانده از دوره قاجار این مراســم با تامین هزینه آن توسط آستان 
قدس رضــوی، در ایوان طلای صحن عتیق)صحن انقلاب(، مقر 
کشــیک خانه خدام و یــا در رواق دارالضیافه و بــا حضور زوار و 

می شــده  برگزار  مجاوران 
است. وی ادامه داد: تعطیلی 
مکتب خانه حرم و ســایر 
فعالیت های جاری و عادی 
در روز شهادت، پذیرایی از 
ســوگواران و پرداخت انعام 
به روضه خوان هــا از دیگر 

برنامه های آســتان قدس رضوی در این مجالس بوده اســت که 
در اســناد متعدد بر آن اشاره شــده است. مسوول امور ارزشیابی 
اســناد کتابخانه آستان قدس رضوی گفت: سابقه اسناد عزاداری 
ایام فاطمیه در حرم مطهر رضوی تا سال ۱۳۱۴ هجری شمسی و 
دوره پهلوی اول است و از این تاریخ به بعد به علت تغییر سیاست 
مذهبی و رویکرد دین ستیزی حکومت، عزاداری یگانه بانوی جهان 
اسلام حضرت زهرا)س( در حرم امام رضا)ع( تعطیل شد و در دوره 

پهلوی دوم نیز به صورت محدود و موردی برگزار می شد.

ورودی مشهد در شأن شهر نیست
شــهردار منطقه ۱۰ با بیان اینکه ورودی 
مشهد وضعیت نابسامانی دارد که در شأن 
شهر نیست، گفت: وضعیت صنایع ناسازگار 
و عدم تزریق خدمات و فضای سبز مناسب، 
شایسته شــهر نبوده و در عین حال این 
موضوع مسئولیت شهرداری هم نیست. 
سعید اکبریان در نشست خبری با اصحاب 
رســانه که در سالن شــهدای شهرداری 
مرکزی مشهد برگزار شد، با بیان اینکه سه 
اولویت مهم توسعه ای براساس راهبردهای 
ابلاغی شورای شهر و سیاست های شهردار 
برای منطقه ترسیم شده است، عنوان کرد: 
اولین اولویت ما بازآفرینی اســت که دو 
 محله امام هادی و خاتم در این محور قرار 
دارد. در محله نهضت یوسفیه با وجود تمام 
معضــلات اجتماعی، کالبدی و خدماتی، 
پیگیری هایی در سال گذشته انجام شد و 
شهرداری و شورا پذیرفتند که این محله به 
محلات بازآفرینی اضافه شود. در مجموع 
۲۷ درصد مساحت منطقه شامل محلات 

بازآفرینی می شود.
اکبریان با اشــاره به اینکه بزرگراه پیامبر 
اعظم از قائم تا سه راه فردوسی ۱۲ کیلومتر 
بوده که ۸ کیلومتر در اختیار شهرداری و 
۴ کیلومتر در اختیار دولت است، تصریح 
کرد: ورودی مشهد وضعیت نابسامانی دارد 
که در شأن شهر نیست. وضعیت صنایع 

ناســازگار و عدم تزریق خدمات و فضای 
سبز مناسب، شایسته شــهر نبوده و در 
عین حال مسئولیت شهرداری هم نیست. 
شــهردار اعلام آمادگی کرد که اگر دولت 
برای واســپاری  محدوده در اختیار خود 
همکاری کند، شهرداری نیز پروژه را آغاز 
می کند. اداره کل حمل ونقل جاده ای این 
موضوع را پذیرفته اما هنوز راه و شهرسازی 
قبول نکرده است. اگر دولت این پیشنهاد 
را نپذیرد باید مســئولیت ۲۰۰۰ میلیارد 
تومان تخصیص اعتبار برای ساماندهی این 

محور را تقبل کند.
اکبریان در خصوص مراکز اجتماع محور 
گفت: باید مواظب باشیم فضاهای مجازی  
رقیب فضاهای شهری و عمومی ما نشوند. 
فضاهای عمومــی باعث افزایش تعامل و 
گفت وگو می شوند؛ بنابراین ایده تشکیل 
مراکز اجتماع محور از ســال گذشته در 

منطقه ۱۰ ایجاد شــد. در این زمینه سه 
مرکز شهری اندیشه، شاهد و امامیه و ۱۰ 
مرکز منطقه ای را در دستور کار قرار دادیم.

اکبریــان در خصوص معضل ســاخت  و 
ســازهای غیر مجاز گفت: بام  فروشــی 
پدیده ای ملی اســت کــه یک بخش به 
نظارت های شــهرداری و دســتگاه های 
اجرایی برمی  گردد و بخشی نیز چالش های 
قانونی اســت. ساخت وسازهای غیر مجاز 
در محلات حاشیه شــهر اپیدمی است، 
مربــوط به یک منطقه نبوده و عوامل آن 
نیز منطقه  ای و شهری نیست اما از سال 
گذشته نظارت را به شدت افزایش دادیم. 
اولین کار این بود کــه بنگاه های املاک 
فاقد مجوز برای پلمب به اتحادیه معرفی 
شــدند. تصور ما این اســت که مقصران 
اصلی بام فروشی این بنگاه ها هستند. در 
این راستا حدود ۴۰ تا ۵۰ بنگاه غیر مجاز 

شناسایی شدند.
شهردار منطقه ۱۰ ادامه داد: تا زمانی که 
روی کاغــذ باطله دو نفر یک بام را بخرند 
و بفروشند و طرفین هم قبول کنند و این 
در محاکم ارزش داشته باشد، نمی توان در 
خصوص پدیده بام فروشــی قدم اجرایی 
برداشــت. ما نمی توانیم بــه معامله ورود 
پیدا کنیم. اینکه یــک نفر ۳۰۰ میلیون 
بام را روی هــوا خریده یعنی نظارت های 
ما نیز ضعیف بوده است. از ابتدای سال با 
تشدیدها در حوزه نظارت و اقدامات نظارتی 
بام فروشی بسیار کاهش پیدا کرده است. ما 
در سال گذشته ۱۶۰۰ رای گرفتیم که از 
این تعداد ۱۰۰۰ رای جریمه و ۶۰۰ رای 
قلع بوده و از آرای مربوط به قلع نیز ۳۰۰ 
مورد اجرا شده است. اکثر ساخت  وسازها در 

حاشیه ای غیر مجاز هستند.
وی در خصوص طرح شهر سنگ بیان کرد: 
در آذر ماه سال گذشته درخواست انتخاب 
کارگزار و اعتبار برای بازگشایی و ساماندهی 
را انجام دادیم که کارگزاران معرفی شدند 
و امیدواریم در دو هفته آینده ساماندهی 
آغاز شــود. این ساماندهی دو  رکن اصلی 
دارد که اول بازگشــایی بلــوار ۳۵ متری 
شهید احمدی از درون شهر سنگ و دوم 
صدور پایانکار برای املاکی است که فعالیت 

صنفی انجام می دهند. 

افزایش ۲۰ درصدی تولید زعفران در خراسان رضوی طی سال جاری
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد 
کشاورزی خراسان رضوی گفت: طی سال 
جاری میزان تولید زعفران تا پایان فصل 
برداشــت ۱۸۰ تن بوده و تولید نســبت 
به ســال قبل ۲۰ درصد افزایش داشــته 
است. غلامحسین ســاربان در گفت وگو 

با ایسنا در خصوص میزان تولید زعفران 
در خراسان رضوی طی سال جاری اظهار 
کرد: از ۱۲۰ هزار هکتار سطح زیر کشت 
زعفران کشــور ۹۱ هزار هکتار مربوط به 
خراسان رضوی است؛ در واقع ۷۶ درصد 
سطح زیر کشت زعفران کشور در استان 

ماســت.  وی افزود: همچنین خراســان 
رضوی رتبه اول تولید زعفران در کشــور 
و دنیــا را به خود اختصاص داده اســت. 
برداشت زعفران در مهر ماه از مناطق سرد 
استان مانند جلگه رخ شروع شده و تا ۱۵ 

آذر ادامه دارد.  ان
راس

خ

خـــبر

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی قانـون تعییـن تکلیف وضعیـت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی . نظر به دسـتور مـواد ۱ و۳ قانون تعیین تکلیـف وضعیت  اراضی 
و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابـر رای 
شـماره ۱۶۵۴....۱۴۰۱ مورخـه ۱۴۰۱/۸/۲۳ هیـات  موضـوع مـاده یـک 
قانون مذکور تصرفات  خانم عذرا  قره داشـی فرزند محمد در ششـدانگ 
یک باب  سـاختمان به مسـاحت ۹۶/۶۰ متر مربع قسـمتی از پلاک ۳۸   
اصلـی  چهـار بـرج  بخـش ۱۰ مشـهد از محل مالکیت محسـن بـرادران 
مقیمـی تائید گردیده اسـت. لذا بـه موجب ماده ۳ قانـون  تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و ماده ۱۳ آئین 
نامـه مربوطـه این آگهـی در دو نوبت بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریق روزنامه 
محلی و کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و در روسـتاها رای هیات الصاق 
تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعـلام شـده اعتـراض داشـته 
باشـند باید از تاریخ انتشـار اولین آگهی و در روسـتاها از تاریخ الصاق در 
محـل تـا دو مـاه اعتراض خود را بـه اداره ثبت محل وقوع ملک تسـلیم و 
گواهـی تقدیم و رسـید اخذ نماینـد. معترض باید ظرف یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه اداره ثبت محل تحویـل دهد که 
در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکول به ارائـه حکم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگـردد یـا معترض، 
گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائه نکنـد اداره 
ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند مالکیت مـی نماید و صدور سـند مالکیت 
مانـع از مراجعـه متضرر بـه دادگاه نیسـت. م.الف۲۶۷ تاریخ انتشـار نوبت 

اول: ۱۴۰۱/۱۰/۵. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۲۱
عباس جهانی فر- رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی . نظر به دسـتور مواد ۱ و۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت  اراضی و 
سـاختمان های فاقد سـند رسـمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شماره 
۱۷۵۶....۱۴۰۱مورخـه ۱۴۰۱/۹/۷ هیـات  موضـوع ماده یـک قانون مذکور 
تصرفـات  آقـای محسـن عبـدی فرزند غلامرضـا در ششـدانگ یک قطعه 

زمیـن بایـر  بـه مسـاحت ۱۶۹۲۰ متـر مربـع قسـمتی  از پـلاک ۶  اصلی 
کلاتـه مرشـدقلی بخش ۱۰ مشـهد از محل مالکیت اصغر  اصغـر پور  بازه 
حـوض تائیـد گردیده اسـت. لذا بـه موجب مـاده ۳ قانـون  تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ آئین 
نامـه مربوطـه ایـن آگهـی در دو نوبت بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریـق روزنامه 
محلی  خراسـان رضوی و کثیرالانتشـار در شهرها منتشر و در روستاها رای 
هیـات الصاق تا در صورتیکه اشـخاص ذینفـع به آرای اعلام شـده اعتراض 
داشـته باشـند باید از تاریخ انتشـار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محـل تـا دو مـاه اعتراض خـود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسـلیم 
و گواهـی تقدیـم و رسـید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه اداره ثبـت محل تحویـل دهد که 
در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکول به ارائـه حکم قطعی دادگاه اسـت و 
در صورتـی کـه اعتراض در مهلـت قانونی واصل نگردد یـا معترض، گواهی 
تقدیـم دادخواسـت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکنـد اداره ثبت مبادرت 
بـه صدور سـند مالکیت مـی نماید و صدور سـند مالکیت مانـع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیسـت. م.الف۲۷۱ تاریخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۰/۵. 

تاریخ انتشـار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۲۱
عباس جهانی فر- رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی قانـون تعییـن تکلیف وضعیـت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی . نظـر بـه دسـتور مـواد ۱ و۳ قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت  
اراضـی و سـاختمان های فاقد سـند رسـمی مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر 
رای شـماره ۱۷۵۴....۱۴۰۱ مورخـه ۱۴۰۱/۹/۷ هیـات  موضـوع مـاده 
یـک قانـون مذکـور تصرفـات  خانـم نرگـس نعیمـی قلـی مشـهد فرزند 
محمدمهـدی در ششـدانگ یـک قطعـه زمیـن محصـور بـه مسـاحت 
۸۳۵۳/۵۰  متـر مربـع قسـمتی از  پـلاک  ۶  اصلـی کلاتـه مرشـدقلی 
بخش ۱۰ مشـهد از محل مالکیت مشـاعی متقاضی تائید گردیده اسـت.  
لـذا بـه موجـب مـاده ۳ قانـون  تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضی و 
سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی 
در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریـق روزنامه محلی  خراسـان رضوی 
و کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و در روسـتاها رای هیات الصاق تا در 
صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعلام شـده اعتراض داشـته باشـند 
بایـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهی و در روسـتاها از تاریـخ الصاق در محل 

تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملـک تسـلیم و 
گواهـی تقدیم و رسـید اخذ نماینـد. معترض باید ظرف یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه اداره ثبت محل تحویـل دهد که 
در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکول به ارائـه حکم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگـردد یـا معترض، 
گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائه نکنـد اداره 
ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند مالکیت مـی نماید و صدور سـند مالکیت 
مانـع از مراجعـه متضرر بـه دادگاه نیسـت. م.الف۲۶۹ تاریخ انتشـار نوبت 

اول: ۱۴۰۱/۱۰/۵. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۲۱
عباس جهانی فر- رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه یک 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئین نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۳۰۰۰۶۷۵ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک مشـهد ناحیه یـک تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضی آقـای محمدرضا رحیمی صفار فرزنـد ابراهیم خلیل 
به شـماره شناسـنامه ۴۹۹ صادره از نیشـابور  ششـدانگ قسمتی از  یک 
بـاب منـزل مسـکونی پـلاک ۲۰۸ فرعـی از ۱۸۲ از ۵  از ۵۹۷۱   اصلـی 
بخـش یـک مشـهد بـه مسـاحت ۱۳/۸ مترمربع که بـا پـلاک باقیمانده 
۱۸۲ فرعـی از ۵  از ۵۹۷۱  اصلـی بخـش یـک مشـهد متصرفی متقاضی 
تشـکیل یـک بـاب منزل مسـکونی می دهـد ؛ واقـع در سـناباد ۴ کوچه 
اول سـمت راسـت ، آخـر کوچـه پـلاک ۱۳ خریـداری از مالـک رسـمی 
آقـای هاشـم رضازاده بهـادران محرز گردیده اسـت . لذا بـه منظور اطلاع 
عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهی می شـود در صورتی 
که اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیت متقاضـی اعتراضی داشـته 
باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهـی به مدت دو مـاه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک ماه 
از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیم 
نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول 
اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهـد شـد. م.الـف۲۲۹ 
تاریخ انتشـار نوبت اول: ۱۴۰۱/۹/۱۹. تاریخ انتشـار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۹/۵
علی فضلی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه یک مشهد
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511/7اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئین نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابر رای 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۷۰۰۰۳۴۸- ۱۴۰۱/۰۹/۰۸ هیـات اول موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حوزه ثبـت ملـک زاوه تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی آقـای محسـن لـک زایـی فرزنـد علـی بـه شـماره 
شناسـنامه ۲۵۲۴ صـادره از مشـهد  در ششـدانگ یک قطعـه محوطه به 
مسـاحت  ۲۲۴۰/۱۹ متر مربع قسـمتی پلاک ۶۲۲ فرعی از  ۲۵۲  اصلی 
بخـش ۴ زاوه خریـداری از محـل مالکیـت علی کردسـتانی کنگ زیتون 
محـرز گردیده اسـت. لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به 
فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور 
سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ انتشار 
اولیـن آگهـی به مـدت دو ماه اعتراض خـود را به این اداره تسـلیم و پس 
از اخذ رسـید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت 
خـود را بـه مراجع قضایـی تقدیم نمایند. بدیهی اسـت در صورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر 
خواهـد شـد. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۰/۵. تاریـخ انتشـار نوبت 

دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۲۰
 حمیدرضا توسلی فرشه - رئیس ثبت اسناد و املاک زاوه

511/8اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئین نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابر رای 
اصلاحـی  رای  و   ۱۴۰۱/۰۹/۲۲-۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۷۰۰۰۳۷۶ شـماره 
شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۷۰۰۰۳۷۷-۱۴۰۱/۰۹/۲۳ هیـات اول موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حوزه ثبـت ملـک زاوه تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی آقـای محمدعلی مـروج قرائـی فرزند میـرزا مهدی 
به شـماره شناسـنامه ۱ صادره از تربت حیدریه در ششـدانگ یک قطعه 
زمیـن مزروعـی بـه مسـاحت  ۶۱۳۲۰ متر مربع قسـمتی از پـلاک ۱۱۲  
اصلـی بخـش ۴ زاوه خریـداری از محـل مالکیت مشـاعی متقاضی محرز 

گردیـده اسـت. لـذا به منظور اطـلاع عموم مراتـب در دو نوبـت به فاصله 
۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی به مـدت دو ماه اعتراض خـود را به این اداره تسـلیم و پس 
از اخذ رسـید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت 
خـود را بـه مراجع قضایـی تقدیم نمایند. بدیهی اسـت در صورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر 
خواهـد شـد. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۰/۵. تاریـخ انتشـار نوبت 

دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۲۰
 حمیدرضا توسلی فرشه - رئیس ثبت اسناد و املاک زاوه

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . 
نظـر بـه دسـتور مواد ۱ و ۳ قانـون تعیین تکلیف وضعیت ثبتـی اراضی و 
سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شـماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۵۷۰۶ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانون مذکور 
مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت ملک تربت حیدریـه تصرفات  مالکانه 
و بلامعـارض متقاضی آقای سـید حسـین کمالی خیرآبـادی  فرزند علی  
به شـماره شناسـنامه ۱۵۷۰ صادره از تربت حیدریه نسـبت به ششدانگ 
یـک بـاب سـاختمان بـه مسـاحت ۱۵۳/۵۰ متـر مربـع ) یکصـد وپنجاه  
وسـه و پنجـاه صـدم مترمربـع( قسـمتی از پلاکــ  ۱۲۵ فرعـی از اراضی 
حسـنی سفلی پلاک ۲۳۳  اصلی دهسـتان اربعه واقع در خراسان رضوی 
بخـش یـک حوزه ثبـت ملک تربـت حیدریه خریـداری از مالک رسـمی 
سـید باقـر ضیایـی محـرز گردیـده اسـت. لذا بـه موجـب مـاده ۳ قانون 
تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
و مـاده ۱۳ قانـون آئیـن نامـه مربوطـه این آگهـی در دو نوبت بـه فاصله 
۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تا در 
صورتیکه اشـخاص ذینفع به آرای اعلام شـده اعتراض داشـته باشند باید 
از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی تا دو ماه اعتـراض خود را به ایـن اداره ثبت 
محـل وقوع ملک تسـلیم و رسـید اخـذ نمایند.  معترض بایـد  ظرف یک 
مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه 
عمومـی محـل نمایـد و گواهـی دادخواسـت بـه اداره ثبت محـل تحویل 
دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائه حکـم قطعی 
دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلت قانونی واصـل نگردد یا 

معتـرض، گواهی تقدیم دادخواسـت به دادگاه عمومـی محل را ارائه نکند 
اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نمایـد و صدور سـند 
مالکیـت مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت. تاریخ انتشـار نوبت 

اول: ۱۴۰۱/۱۰/۵. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۲۱
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

51/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . 
نظـر بـه دسـتور مواد ۱ و ۳ قانـون تعیین تکلیف وضعیت ثبتـی اراضی و 
سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شـماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۵۷۸۴ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانون مذکور 
مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت ملک تربت حیدریـه تصرفات  مالکانه 
و بلامعـارض متقاضـی آقـای ابوالفضل اسـماعیلی فرزند غلامحسـین به 
شـماره شناسـنامه ۰۶۹۰۲۳۶۴۹۲ صـادره از تربـت حیدریـه نسـبت به 
ششـدانگ یک باب سـاختمان به مسـاحت ۱۹۰/۳۰ متر مربع ) یکصد و 
نود وسـی صدم مترمربع( قسـمتی از پلاکـ  ۳۸۴ فرعی از اراضی دیزقند 
پـلاک ۲۳۱ اصلـی دهسـتان اربعـه واقع در خراسـان رضـوی بخش یک 
حـوزه ثبـت ملـک تربـت حیدریه خریـداری  مـع الواسـطه از ورثه مالک 
رسـمی ابوالحسـن فاطمـی محـرز گردیده اسـت. لـذا به موجب مـاده ۳ 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی و مـاده ۱۳ قانـون آئیـن نامـه مربوطه ایـن آگهـی در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر 
تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعـلام شـده اعتـراض داشـته 
باشـند باید از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی تا دو ماه اعتراض خـود را به این 
اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و رسـید اخذ نماینـد.  معترض باید  
ظـرف یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت 
بـه دادگاه عمومـی محـل نماید و گواهی دادخواسـت بـه اداره ثبت محل 
تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول به ارائـه حکم 
قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصل 
نگـردد یا معتـرض، گواهی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل را 
ارائـه نکنـد اداره ثبت مبادرت به صدور سـند مالکیت مـی نماید و صدور 
سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت. تاریخ انتشـار 

نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱۰/۵. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱۰/۲۱
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

محمدرضا داورزنی:

کاندیدای ریاست کنفدراسیون آسیا می شوم
محمدرضــا داورزنی از تمدید ماموریتش 
در فدراسیون والیبال و ادامه فعالیتش به 

عنوان رئیس این فدراسیون خبر داد.
به گزارش ایسنا، محمدرضا داورزنی رئیس 
فدراسیون والیبال از سوی وزارت ورزش 
از اول دی مــاه ۱۴۰۱ بازنشســته اعلام 
شده است. فدراسیون والیبال هم در این 
میان مدعی است که فدراسیون جهانی به 
موضوع رفتن اجباری داورزنی از فدراسیون 
والیبال حساس است، موضوعی که چالش 

تازه ای را در والیبال ایجاد کرده است.
محمدرضا داورزنی در حاشــیه همایش 
زنان کمیســیون زنــان و ورزش کمیته 
ملی المپیک در مورد بازنشســتگی خود 
گفت: سه سال قبل که مجمع انتخاباتی 
فدراسیون برگزار شد، دوره مسئولیت من 
چهار ســاله بود. از طرفی ما در سازمان 
امور استخدامی و اداری کشور کمیسیونی 
داریم که افراد از ســنی به بعد بازنشسته 
محسوب می شــوند. البته آن کمیسیون 
بیشتر در مورد ماموریت کارکنان دولت در 
بخش های دیگر است. اینکه نگاه دوستان 
این است که فدراسون های ورزشی خارج 
از حوزه وزارت ورزش و جوانان هستند یا 
نه هم خود جای سوال دارد. به هر حال در 
آن مقطع که در دوره دوم انتخاب شدم قرار 
بود با دستور ریاست جمهور وقت تا پایان 

دوره چهار ساله در خدمت وزارت ورزش 
باشم اما می طلبید که این کمیسیون هر 
ساله این ماموریت را تمدید کند. یک سال 
را تمدید کردند اما دو سال را تمدید نکرده 
بودند که در مقطع اخیر با پیگیری هایی 
که انجام شــده بود این اتفاق افتاد. او در 
ادامه بیان کرد: اراده وزارت ورزش به ویژه 
وزیر این بود که تا پایان دوره چهار ســاله 
در خدمت فدراســیون والیبال باشم اما 
همزمان اتفاقات دیگری افتاد و اساسنامه 
والیبال را مبتنی بر تیپ اساسنامه داخل 
کشــور تنظیم و برای فدراسیون جهانی 
والیبال فرســتادیم. فدراســیون جهانی 
هــم بعــد از اصلاحاتی کــه در رفت و 
برگشت های مختلف انجام داد، این نگاه 

را داشت که فدراسیون های ملی نهادهای 
مستقل مالی هستند و باید استقلال داشته 
باشند، به طور کلی نقش دولت باید از بین 
برود، مجمع عمومی بالاترین مرجع برای 
تصمیمات این فدراسیون ها باشد و چارت 
المپیک هم رعایت شود. بر همین اساس 
در مهر ماه گذشته و قبل از اتفاقات اخیر 

این بحث ها دنبال شد.
داورزنی با بیان اینکه کارمند وزارت ورزش 
هستم و تقریبا ۴۲ سال در خدمت ورزش 
بوده ام، به مخالفت کمیسیون امور اداری 
و استخدامی با ادامه ماموریتش در ورزش 
اشاره و بیان کرد: دوستان در آذر ماه اعلام 
کردند که کمیســیون مربوطه موافقت 
نکرده اســت اما با پیگیری هایی که وزیر 

و معاونان وزاتخانه انجام دادند این مساله 
تقریبا به جایی رسید که این امکان فراهم 
شود که تا پایان دوره چهار ساله در خدمت 

والیبال باشم.  
رئیس فدراســیون والیبال بیان کرد: در 
مــورد ماموریتم به فدراســیون و امکان 
ادامه فعالیتم، طبق آخرین صحبت هایم با 
دوستان دارد این امکان فراهم می شود که 
تا پایان دوره چهار ساله در خدمت والیبال 
باشم و دیگر هم نیازی به برگزاری مجمع 

نیست.  
داورزنــی در مورد اقدامــات خود جهت 
کسب کرسی ریاست کنفدراسیون والیبال 
آسیا گفت: عضو هیات رئیسه فدراسیون 
جهانی و آســیا هستم. در نتیجه ی تداوم 
حضور و پیگیری هایی که اتفاق افتاده است 
تعداد زیادی از دوستان ما در کمیته های 
فدراسیون جهانی و آسیا حضور دارند. در 
گذشته هم این بحث مطرح بود اما در دور 
بعد قطعا برای AVC کاندیدا می شوم و 
تلاش می کنیم تا قدرت AVC را از شرق 
به غرب آسیا و ایران بیاوریم. رایزنی شرایط 
خاص خــود را دارد و امیــدوارم امکانی 
فراهم شــود که ایران هم چند سالی در 
این حوزه حضور داشته باشد و بتوانیم در 
جهت توسعه و رشد والیبال کشور و آسیا 

گام هایی را برداریم.

سد بلند پیکان جلوی پرسپولیس بی مهاجم
تیم فوتبال پرسپولیس در هفته سیزدهم 
لیگ برتــر مقابل پیکان متوقف شــد. 
به گزارش تســنیم، تیم پرسپولیس در 
هفته سیزدهم مســابقات فوتبال لیگ 
برتر باشگاه های کشور از ساعت ۱۵:۳۰ 
امروز )یکشــنبه( در ورزشــگاه آزادی 

میزبان تیم پیکان بود که این مسابقه با 
نتیجه تساوی صفر - صفر به پایان رسید. 
شاگردان یحیی گل محمدی با این نتیجه 
برای دومین هفته متوالی از کســب سه 
امتیاز بازماندند و با ۲۶ امتیاز، همچنان 
در صدر جدول باقی ماندند. با این حساب 

صدرنشــینی تیم گل محمدی در پایان 
هفته ســیزدهم نیز به خطر افتاد و در 
صورت برتری گل گهر مقابل آلومینیوم 
و یا برتری پرُگل استقلال مقابل صنعت 
نفت، سرخپوشــان جایگاه خود در صدر 

جدول را از دست خواهند داد.

توقف تراکتور مقابل مس کرمان در 
روز عجیب بازیکنان این تیم

تراکتور در روزی که بازیکنانش مانع از باز شــدن دروازه خودی و 
حریف شدند، مقابل مس کرمان متوقف شد.

به گزارش ایســنا، تراکتــور و مس کرمان امروز)یک شــنبه( در 
چارچوب هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال به مصاف هم رفتند که 

این دیدار با تساوی بدون گل به پایان رسید.
در این بازی هر دو تیم موقعیت های خوبی برای گل زنی داشتند 
که بی دقتی تراکتوری ها و درخشش محمدرضا اخباری، دروازه بان 

این تیم مانع از گل زنی تراکتور و مس شد.
با این نتیجــه تراکتور ۱۹ امتیازی شــد و در رده پنجم جدول 
رده بنــدی قرار گرفت و مــس کرمان هم بــا ۱۰ امتیاز جایگاه 

چهاردهم را به خود اختصاص داد.
دیــدار تراکتور و مس در ابتدا قرار بود با حضور تماشــاگران در 
ورزشگاه یادگار امام برگزار شود و حتی بلیت فروشی هم برای این 
دیدار انجام شد اما دیشب)شنبه( اعلام شد که بازی بدون حضور 
تماشــاگران در ورزشگاه شهید ســلیمانی برگزار می شود و وجه 

پرداختی هواداران برای خرید بلیت به آن ها بازگردانده می شود.
از حواشی این دیدار، حضور قربان بردیف، سرمربی پیشین تراکتور 

و فعلی سوچی روسیه در ورزشگاه شهید سلیمانی بود.

مستطیل سبز

ش
ورز
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درگاه پرداخت امن

چیست؟ آمریکا  اخیر  پیشرفت  از  پس  هسته ای  همجوشی  آینده 
دانشــمندان آمریکایی به تازگی از یک 
پیشــرفت بزرگ در هدف دیرینه تولید 
انرژی از فرآیند همجوشی هسته ای پرده 
برداشته اند و برای نخستین بار توانستند 
انــرژی تولیدی این فرآینــد را از انرژی 
مصرفی آن بیشــتر کنند، اما سوالی که 
پیش می آید این است که اکنون آینده 

این صنعت چه می شود؟
به گزارش ایسنا، دانشمندان آمریکایی 
آنچه را که یک پیشرفت بزرگ در تولید 
انرژی از فرآیند همجوشــی هســته ای 
می نامند، اعلام کرده انــد. وزارت انرژی 
آمریکا اعلام کرد که دانشــمندان پس 
از چندیــن دهه تلاش بــرای اولین بار 
توانســته اند انرژی بیشتری از آنچه این 
فرآیند مصــرف می کند، دریافت کنند. 
اما این توسعه چقدر قابل توجه است و 
رویای بهره برداری از همجوشی هسته ای 
که انرژی پاک را به میزان فراوان فراهم 
می کند، چقــدر دور اســت؟ کارولین 
کورانز، دانشــیار دانشگاه میشیگان که 
در آزمایشــگاهی که بــه تازگی رکورد 
همجوشی را شکسته کار کرده است، به 

توضیح این موضوع کمک می کند.
در محفظه همجوشی چه گذشت؟

همجوشی یک واکنش هسته ای است 
کــه دو اتم را برای ایجاد یک یا چند اتم 
جدیــد با جرم کلی کمی کمتر ترکیب 
می کند. این تفاوت جرم به عنوان انرژی 

آزاد می شود. همانطور که توسط معادله 
معروف اینشتین ینی E = mc۲ توضیح 
داده شده است که در آن انرژی برابر است 
با جرم ضرب در مجذور ســرعت نور. از 
آنجایی که سرعت نور بسیار زیاد است، 
تبدیل مقدار کمی از جرم به انرژی، مانند 
آنچه در همجوشی اتفاق می افتد، مقدار 

بسیار زیادی انرژی تولید می کند.
پژوهشگران در آزمایشگاه احتراق ملی 
در کالیفرنیــا برای اولین بار چیزی را به 
عنوان »احتراق همجوشی« نشان دادند. 
احتــراق زمانی اتفــاق می افتد که یک 
واکنش همجوشی، انرژی بیشتری نسبت 
به آن انرژی که از یک منبع خارجی برای 
واکنش وارد می شــود، تولید می کند و 

خودپایدار می شود.
تکنیک مورد اســتفاده در مرکز احتراق 

ملی شــامل شــلیک ۱۹۲ لیزر به یک 
گلولــه ۰.۰۴ اینچــی)۱ میلی متری( 
از ســوخت ساخته شــده از دوتریوم و 
تریتیوم - دو نســخه از عنصر هیدروژن 
با نوترون های اضافــی - بود که در یک 
قوطی طلا قرار داده شده بود. هنگامی که 
لیزرها به قوطی برخورد می کنند، پرتوی 
ایکس تولید می کنند که گلوله سوخت را 
تا حدود ۲۰ برابر چگالی سرب و تا بیش 
از پنج میلیون درجه فارنهایت)۳ میلیون 
درجه سانتیگراد( گرم و فشرده می کند 
که حــدود ۱۰۰ برابر داغ تر از ســطح 
خورشید اســت. سوخت و قوطی ظرف 
چند میلیاردم ثانیــه در طول آزمایش 
پژوهشگران  ســپس  می شوند.  تبخیر 
امیدوارند تجهیزات مورد استفاده از این 
گرما جان ســالم به در ببرد و انرژی آزاد 

شده توسط واکنش همجوشی را به دقت 
اندازه گیری کند.

دانشمندان چه کار کردند؟
فیزیکدانان بــرای ارزیابی موفقیت یک 
آزمایش همجوشی، به نسبت بین انرژی 
آزاد شــده از فرآیند همجوشی و مقدار 
انرژی درون لیزرها نگاه می کنند که این 

نسبت، »بهره« نامیده می شود.
هر چیزی بالاتر از بهــره ی یک به این 
معنی است که فرآیند همجوشی انرژی 

بیشتری نسبت به لیزرها آزاد می کند.
این نشــان دهنده نرخ بهره حدود ۱.۵ 
است که رکورد قبلی افزایش ۰.۷ را که 
در ماه اوت ۲۰۲۱ به دســت آمده بود، 

شکست.
این موفقیت چقدر مهم است؟

انرژی همجوشی نزدیک به نیم قرن است 
که کعبه ی آمال دانشمندان برای تولید 
انرژی پایدار و پاک اســت. در حالی که 
نرخ بهره ۱.۵ یک پیشرفت علمی واقعا 
تاریخی است، اما هنوز راه زیادی تا تبدیل 
شدن همجوشی به یک منبع انرژی قابل 

دوام باقی مانده است.
در حالی که انــرژی مصرفی لیزر برابر 
بــا دو میلیون ژول کمتر از بازده فرآیند 
همجوشی معادل سه میلیون ژول بود، 
این مرکــز برای تولیــد لیزرهای مورد 
استفاده در این آزمایش نزدیک به ۳۰۰ 

میلیون ژول انرژی مصرف کرد.

دانشــمندان راهی را برای ایجاد بافت چشم با استفاده از سلول های فناوری
بنیادی و چاپ سه بعدی کشف کرده اند که شاید بتواند به پیشرفت هایی 

در درمان طیف گسترده ای از بیماری های دژنراتیو چشم بیانجامد.
به گــزارش دیلی میل، دانشــمندان »مؤسســه ملــی بینایی 
آمریکا«)NEI(، به چاپ سه بعدی گروهی از سلول ها پرداخته اند 
که می توانند سد خونی بیرونی شبکیه را شکل دهند. سد خونی 
بیرونی شبکیه، یک بافت چشمی است که از سلول های گیرنده 
نور پشتیبانی می کند. روش ارائه شده توسط این گروه پژوهشی 
از لحاظ نظری منبع نامحدودی از بافت به دســت آمده از بیمار 
را بــرای مطالعــه بیماری هــای 
دژنراتیو شبکیه مانند »دژنراسیون 
ماکــولا«)AMD( و اســتفاده از 
آنها بــرای درک بهتر نحوه درمان 
این بیماری ها فراهم می کند. دکتر 
»کاپیل بهارتی«، گفت: ما می دانیم 
که دژنراسیون ماکولا از سد خونی 
بیرونی شبکیه چشم آغاز می شــود. با وجود این، مکانیسم های 
آغاز و پیشروی دژنراسیون ماکولا به دلیل فقدان مدل های انسانی 
مرتبط از نظر فیزیولوژیکی هنوز درک نشــده اند.نزدیک به ۲۰ 
میلیون آمریکایی از نوعی دژنراسیون ماکولای مرتبط با افزایش 
ســن رنج می برند. این بیماری عامل اصلی از دست دادن بینایی 
در آمریکایی های ۶۰ ساله و بالاتر است و همچنین، علت اصلی 
نابینایی غیرقابل برگشت و از دست دادن بینایی در سراسر جهان 
به شــمار می رود.  »مارک فرر«، مدیر آزمایشــگاه چاپ زیستی 
ســه بعدی بافت در مؤسسه ملی بینایی آمریکا گفت: تلاش های 
مشترک ما، به ارائه مدل های بافت شبکیه انجامیده اند که بسیار 
مرتبط با بیماری های دژنراتیو چشــم هستند. چنین مدل های 

بافتی، کاربردهای بالقوه زیادی در توسعه درمان دارند.

تولید بافت چشم با روش چاپ ۳بعدی و سلول های بنیادی

511/9اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی . نظر به دسـتور مـواد ۱و۳ قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتـی واراضی 
وسـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ وبرابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۰۰۰۰۳۶۰ 
مـورخ ۱۴۰۱/۰۹/۱۳ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانون مذکور مسـتقر درواحد ثبتی حـوزه ثبت ملک 
بجسـتان تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی اکبر نسـائی بجسـتانی به شناسـنامه شـماره ۴ کد ملی 
۵۶۲۹۷۶۸۰۲۶ صـادره بجسـتان فرزنـد عباسـعلی درششـدانگ یـک قطعه بـاغ محصور مشـتمل بر یک 
بـاب خانـه مخروبـه به مسـاحت ۱۳۵۵/۶۰ مترمربع ، قسـمتی از پلاک ثبتـی ۱۲۳۰ فرعـی از یک اصلی 
واقـع در بخـش دوگنابـاد حـوزه ثبت ملک بجسـتان بـه آدرس بجسـتان - میدان شـهدا - ابتـدای مزارع 
بجسـتان ، کوچـه قـدری خریـداری از محـل مالکیت آقای عباسـعلی نسـائی ثبت شـده ذیـل صفحه ۶۰  
دفتـر امـلاک جلـد ۱۹ محـرز گردیده اسـت . لـذا به موجب مـاده ۳ قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی وسـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ آیین نامه مربوطـه این آگهی در نوبت بـه فاصله ۱۵ 
روز از طریـق ایـن روزنامـه ومحلی کثیرالنتشـار در شـهرها ودرروسـتاهارای هیـات الصاق تـا درصورتیکه 
اشـخاص ذینفع به ارای اعلام شـده اعتراض داشـته باشـند باید از تاریخ انتشـار اولین آگهی و درروسـتاها 
از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبت محل وقوع ملک تسـلیم ورسـید اخذ 
نماینـد . معتـرض بایـد ظرف یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه 
عمومـی محـل نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویل دهـد که درایـن صورت 
اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائه حکـم قطعی دادگاه اسـت و در صورتیکـه اعتراض در مهلـت قانونی واصل 
نگـردد یـا معتـرض ، گواهی دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محل ارائه نکنـد اداره ثبت مبـادرت به صدور 

سـند مالکیـت مـی نمایـد و صدور سـند مالکیت مانـع از مراجعه متضـرر به دادگاه نیسـت . 
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۹ /۱۴۰۱/۰۹ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/۱۰/۰۵

مجید طیبی - رئیس ثبت اسناد و املاک بجستان


